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Póntelo, pónselo. Amb aquest
senzill lema, que no va estar ex-
empt de polèmica, el govern es-
panyol va entrar de ple en la pro-
moció de l’ús del preservatiu en-
tre els joves. Era l’any 1990 i els ca-
sos d’infeccions de transmissió se-
xual (ITS), especialment de VIH,
no paraven d’augmentar. La cam-
panya va ser efectiva i encara avui
perdura en la memòria d’aquells
adolescents dels noranta, ja ex-
perimentats en la vida adulta. 

Sal como quieras, pero no
salgas sin condones. Aquest altre
lema també és d’una campanya del
Ministeri de Sanitat, en aquest
cas, del 2022. Tres dècades sepa-
ren tots dos anuncis, però el mis-
satge és el mateix. No és que no tin-
gui sentit –el preservatiu és l’únic
mètode anticonceptiu que prote-
geix de les ITS–, sinó que potser
caldria anar més enllà. Sobretot te-
nint en compte que les dades ob-
liguen a pensar noves estratègies. 
Gairebé la meitat dels casos

d’ITS detectats a la província de
Barcelona es diagnostiquen en
menors de 25 anys, segons l’in-
forme d’indicadors de salut en
municipis de més de 10.000 ha-
bitants que elabora la Diputació.
Aquest increment entre els joves
s’emmarca en un context de crei-
xement general de les ITS. L’A-
gència de Salut Pública de Barce-
lona indica que infeccions com la
gonorrea i la clamídia estan aug-
mentant a la ciutat. I al conjunt
d’Europa, la tendència és la ma-
teixa: recentment, un grup d’ex-
perts ha alertat que ens acostem a
un “màxim històric” d’ITS.

DE LA POR A L’AUTOCURA
Amb les dades a la mà és fàcil cau-
re en l’alarmisme, però el director

del Centre Jove d’Atenció a les Se-
xualitats (CJAS) de Barcelona,
Jordi Baroja, aporta raons per
no fer-ho. “No hi ha un únic fac-
tor que expliqui les xifres [de la ciu-
tat i de la província], però un
d’ells és que cada cop es fan més
proves. Els mecanismes de vigi-
lància epidemiològica a Catalunya
s’han reforçat els últims anys i les
infeccions de transmissió sexual es
detecten més i millor”, defensa.
D’altra banda, Baroja subrat-

lla que l’imaginari actual no és el
de fa vint o trenta anys, quan “la
ITS per antonomàsia” era la sida
(ara, per sort, molt més controla-
da). “Actualment, la gent jove no
acostuma a tenir casos de VIH al
seu entorn i per això potser hi ha
hagut una certa relaxació. No és el
mateix enfrontar-se al VIH que a
altres ITS”, apunta. En aquest
context, doncs, Baroja creu que la
“cultura de la por sobre la qual
s’havia edificat l’escassa educació
sexual ja no existeix”. En la ma-
teixa línia, la sexòloga i psicòloga
Lúa Carreira considera que, mal-
grat la nova realitat, les campanyes
de sensibilització adreçades a jo-
ves continuen sent “amenaçado-
res i centrades en el perill”.

Aquests dos experts en la ma-
tèria tenen clar que espantar els jo-
ves no és la fórmula adequada per
reduir les ITS. Per aquest motiu,
Baroja lamenta que s’hagi estès el
costum de queixar-se perquè “les
noves generacions han perdut la
por”. “Quina és l’alternativa? Hem
d’alimentar la por?”, es pregunta.
“No té sentit que parlem de se-
xualitats amb diversitat i riquesa
i que, en el tema de les ITS, ho re-
duïm i ho fiem tot a la por”, afegeix.
Per contra, assegura que la

solució és “l’autocura”. Això im-
plica, entre altres coses, fomentar
els controls periòdics d’ITS –dis-
ponibles a l’atenció primària– in-
dependentment de l’existència de
símptomes. En aquest sentit, Car-
reira recorda que “moltes ITS són
asimptomàtiques” i que, per tant,
qui les pateix no n’és conscient i ni
es planteja fer-se les proves. D’a-
questa manera, és impossible ta-
llar la cadena de transmissió. Així
doncs, Baroja argumenta que “s’ha
de canviar el paradigma, passant
de la reacció davant l’ensurt a
una lògica d’autocura” que impli-
qui fer-se proves un cop l’any. De
fet, això és el que recomana l’Or-
ganització Mundial de la Salut.

“NO HEM FET ELS DEURES”
El criteri que descriu Baroja és el
que apliquen al CJAS, i funciona.
“Venen al voltant de 1.200 joves i
adolescents a fer-se les proves
cada any. Una de cada deu per-
sones que venen sense símptomes
dona positiu en alguna ITS”, ex-
plica. Conscients que no és fàcil as-
sabentar-te d’un resultat positiu,
al CJAS ofereixen acompanya-
ment emocional als joves i els
ajuden a comunicar-ho a les seves
parelles sexuals. Un tractament
que fa que la majoria hi tornin.
Aquesta atenció no s’assembla

a l’experiència de l’Ada, una noia
de 24 anys que, quan en tenia 22,
va decidir fer-se les proves perquè
notava molèsties. Va resultar po-
sitiva en clamídia i li van dir que ha-
via d’informar les persones amb
qui havia tingut relacions sexuals
l’últim any, però ningú li va donar
cap consell a l’hora de fer-ho. A
més, en el procés es va sentir “jut-
jada” pel personal que la va aten-
dre. “Vaig admetre que havia man-
tingut relacions sense preservatiu
perquè crec que és important po-
der ser sincera amb un metge
sense que et jutgi”, diu. La realitat,
però, és que va rebre una d’aque-

lles xerrades amb to d’esbroncada.
El mateix li va passar a la Mar, tam-
bé de 24 anys, la primera vegada
que va fer-se les proves, quan en te-
nia 19. “No havia mantingut cap re-
lació sexual considerada de risc.
Me les vaig voler fer per si de cas
i vaig donar negatiu”, relata. Ara bé,
això no li va estalviar un sermó en
què, per acabar-ho d’adobar, van
assumir que només podia tenir
sexe amb homes, quan ella és bi-
sexual. En definitiva, va tenir “la
sensació que molestava”.
Per a Baroja i Carreira, aquests

testimonis reflecteixen el fracàs del
sistema. “Culpem els joves de tot
i som nosaltres, com a societat, els
que no estem fent els deures”, cri-
tica Carreira. Entre aquests deu-
res, la gran assignatura pendent és
l’educació sexual, que hauria de ser
a les aules i a fora de forma acti-
va. Sobre això, Carreira deixa clar
que, fins i tot quan els adults trien
no parlar de sexe, estan fent edu-
cació sexual. “En fem tota l’esto-
na, encara que inconscientment,
amb els nostres silencis, amb els
comentaris davant de notícies
com el cas Rubiales... I ho fem fa-
tal. Si hi poséssim consciència, pot-
ser ho faríem millor”, conclou.

Anna Utiel
BARCELONA

Lapor ja nodonanegatiu

Sotmetre’s a proves de forma periòdica i fer servir preservatiu, armes contra l’augment d’ITS. Fotos: ACN 

» Prop de la meitat dels casos d’infeccions de transmissió sexual es detecten en menors de 25 anys
» Els experts insten a fomentar les proves regulars d’ITS i a defugir els discursos basats en la por
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Com esquiva [el jut-
ge] García-Castellón

una possible amnistia
per a acusats de “terrorisme sense
morts” (Tsunami)? Amb un mort, un
ciutadà francès, que va patir una atu-
rada cardíaca abans de treure la targeta
d’embarcament després de caminar en-
tre 3 i 4 kilòmetres.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Visc en una ciutat [Ba-
dalona] que es vana-

gloria de tenir “l’arbre de
plàstic de Nadal més gran de l’univers”
i és incapaç de protegir i tenir cura d’ar-
bres centenaris de veritat. Una ciutat
cada cop més grisa, més impersonal,
menys singular i més avorrida. Quina
pena més gran.

@ginadetera

RIDÍCUL ESPANTÓS del
CGPJ amb aquesta de-

claració sobre una llei
que encara no han vist [la de l’amnistia].
Amb la seva redacció feta pels jutges
conservadors amb el mandat caducat
denigren tota la justícia espanyola i
constaten el que ja se sap, que a Espa-
nya no hi ha separació de poders real.

Unes quantes coses so-
bre Rodalies, intentant

ser el màxim d’imparcial
possible: el canvi d'operadora és una
notícia imprevista, i és imprevista per-
què és una cosa gorda. I que la nova
empresa sigui pública i que la lideri la
Generalitat també és molt imprevist.
Perquè és gros.

@apuente@orti_emmanuel@alextortsagues

Tribuna

Fa uns dies que l’alcalde de Barcelona ha en-
viat una carta a tots els regidors del PSC on
ens recorda i ens encarrega els principals ob-
jectius de cada una de les àrees de govern que

ens corresponen. Algú podria considerar que es trac-
ta d’un gest redundant i innecessari, atès que existeix
un programa electoral i uns compromisos adquirits,
però aquest fet, que no és habitual, té un enorme va-
lor simbòlic. D’una banda, ens recorda que els pro-
grames electorals no són un conjunt d’objectius des-
tinats a seduir i satisfer les expectatives de l’electorat,
sinó un contracte entre administració i ciutadania que
obliga i compromet les parts. De l’altra, reafirma el pa-
per de l’alcalde com a responsable principal de les po-
lítiques municipals i de la gestió pública de la ciutat.
A ell correspon passar comptes amb els ciutadans i és
perfectament de rebut que ens recordi, als que hem
d’endegar els programes que ell defensa, les obliga-
cions que adquirim com a regidors.
Més enllà de la crítica mediàtica i dels comen-

taris positius o negatius que generem en els diferents
estadis de l’opinió pública, els que exercim una tas-
ca política estem poc acostumats a ser avaluats sota
els paràmetres dels programes de govern. És cert
que, al llarg d’una legislatura, els debats i els acords
entre grups polítics condicionen i modifiquen el pro-
grama, de la mateixa manera que ho fan els im-
ponderables sobrevinguts que afecten el pressupost
o els rigors administratius de les normatives pú-
bliques que alenteixen moltes actuacions, però les
propostes electorals haurien de ser el principal full
de ruta per avaluar la gestió d’un grup polític amb

responsabilitats de govern. Justament per això és tan
important que l’alcalde reafirmi periòdicament el seu
compromís amb la ciutat a través del seu equip.
En el cas que m’ocupa, l’alcalde posa especial èm-

fasi en tres aspectes determinants per a la política cul-
tural a Barcelona. El primer és mantenir i consoli-
dar una ferma i activa voluntat de descentralitzar la
vida cultural, generant nous espais d’empoderament
i d’activisme cultural als barris de la ciutat. Sens dub-
te, és el principal objectiu de qualsevol política cul-
tural i té una doble dimensió: posar en valor l’acti-
vitat cultural que es genera al territori i aconseguir

que els grans equipaments i els programes culturals
de ciutat siguin viscuts com a propis per tota la ciu-
tadania. És un repte monumental que dona sentit a
una autèntica democratització de la cultura i a un ex-
ercici real dels drets culturals.
El segon encàrrec de l’alcalde ens recorda la ne-

cessitat d’interactuar amb generositat i complicitat
amb els agents privats, siguin de naturalesa associa-
tiva o empresarial, justament per fugir d’una visió es-
sencialista i canònica de la cultura que sovint es re-
fugia en unes poques elits socials. La tasca cultural pú-
blica, tan important com necessària, ha de ser ex-

emplificadora i referencial, però no pot ni ha de vo-
ler substituir tota la diversitat que suposen les múl-
tiples mirades que aporten al món de la cultura els di-
ferents agents socials que la treballen.
I el tercer gran objectiu ens remet a la necessitat

de generar el màxim nombre d’escenaris de produc-
ció i d’exhibició per als creadors barcelonins. Som una
ciutat amb extraordinàries escoles professionals, amb
multitud de fàbriques de creació i amb una notable ca-
pacitat per generar i congregar talent creatiu, i tot ple-
gat no només a escala local, sinó internacional. Que ex-
portem talent de qualitat arreu és ben sabut, però hem
d’evitar que una part d’aquests creadors hagin de mar-
xar per manca d’oportunitats, i per això cal disposar
de més espais d’exhibició i de més capacitat de pro-
ducció de continguts.
Estendre tota mena de realitats culturals per a tot-

hom, fer-ho amb la màxima complicitat del conjunt
dels agents socials que participen en la vida cultural
i assegurar les millors oportunitats per als nostres crea-
dors són els elements que han de permetre que la cul-
tura flueixi a Barcelona amb tota la seva potència trans-
formadora.
Quan aquest engranatge no funciona sorgeix la frus-

tració, creix la precarietat i, sense to ni so, ens emmi-
rallem en altres ciutats per trobar solucions. I no cal
anar gaire lluny perquè les tenim a casa. La cultura,
certament, és un recorregut per la pròpia vida i per la
comunitat, entre ciutats i països, entre idees, entre crí-
tiques, entre el passat, el present i el futur. I per a aquest
particular escenari Barcelona és un extraordinari
punt de sortida i un magnífic punt d’arribada.

Hem de descentralitzar la vida
cultural, generant nous espais

d'empoderament als barris
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per Xavier Marcé, regidor de Cultura i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

L’encàrrec de l’alcalde



Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com Novembre 2023

5 | 

líniaNouBarris.cat

Els comuns reivindiquen incloure 
Nou Barris en el pacte de la Ronda de Dalt1

2
Gil, substituta d’Alarcón a Comerç, 
Restauració i Mercats

Els acusats d’atacar la mesquita 
podrien esquivar la presó

Inverteixen 200.000 euros 
al Mercat de Ciutat Meridiana

El + llegit líniaNouBarris.cat

3

4

5

Nou Barris torna a celebrar 
la diversitat a través de la sopa

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 
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A les xarxes

@Catinformacio: El president Aragonès
ha traslladat al papa Francesc la seva aposta
per l'amnistia i el referèndum, durant una
audiència privada al Vaticà.

@mockudrames: Estem davant del co-
meta Halley de les càrregues policials.
Gaudiu de les imatges que passen una
vegada cada 75 anys.

#BogeriaAMadrid #AragonèsAmbElPapa

Safata d’entrada

Les persones són déus per
als seus gossos, per això
n’hi ha que els estimen

més que a ningú; això va escriu-
re Aldous Huxley. Hem de reco-
nèixer que la nostra animalitat
pot arribar a ser intensa, com-
passiva o indiferent. L’amistat
entre espècies és vital per sobre-
viure, sobretot si s’expressa en el
sentit d’una lleialtat mútua.
El comportament humà rep

molts reflexos del que passa al seu
voltant i, si l’agressivitat o la vio-
lència que s’observen en aquesta
època s’utilitzen per resoldre con-
flictes (com s’aprecia a les panta-
lles i a la vida quotidiana, entre es-
tadistes i polítics), podríem con-
cloure que tot està permès. Les
precàries situacions econòmiques
i socials posen en perill el futur de
bones persones que viuen en am-
bients dolents i inflexibles, que di-
fícilment ofereixen oportunitats a
la gent que es mou a cops, en al-
guns casos tan destructius i gra-
tuïts que passen per alt certes pa-
tologies del comportament.
A Dogman, una pel·lícula del

gran Matteo Garrone, s’intueix la
descripció sòrdida de personatges
coberts de por entre bassals en-
fangats d’asfalt gris; la crueltat i la
dificultat de mantenir una mica de
dignitat és una constant incerte-
sa on no se sap qui té el timó de
les seves vides. Es tracta d’una fau-
la tensa, que produeix un males-
tar profund i adverteix dels perills
i enganys de conceptes com fra-
gilitat i fortalesa, resiliències febles
i altres dilemes íntims com la
submissió i la degradació perso-
nal d’un subjecte humiliat, d’una
policia passiva i curta de vista,

Ètica
per Francesc Reina

d’uns veïns que no veuen allò
que no volen veure. Marcello
Fonte interpreta un ésser en-
fonsat en la misèria, aplatat
per un trasbals que el té de ge-
nolls, però, lluny de resignar-se,
cansat del menyspreu d’uns
delinqüents que campen a plaer,
reacciona per mostrar-li al seu
grup afí que es poden assolir ho-
ritzons d’esperança. Amb una
tendresa exquisida cap als gos-
sos, als quals mima, el prota-
gonista mostra com els pensa-
ments negatius s’apoderen del
seu ésser pacífic i tímid; sor-
geixen de la mirada trista d’un
homenet senzill que sucum-
beix a la paciència infinita, su-
perant-la amb una venjança si-
lenciosa que sembla el destí in-
evitable d’una classe social de-
terminada. L’interior de la ment,
quan es viu un infern, pot cau-
re a la crida del mal.
La pel·lícula ens apropa a la

relació essencial entre espècies.
El maltractament animal, fins fa
poc al nostre país, ha estat la nor-
ma i el procés habitual encorat-
jat per lleis que permetien i ani-
maven a torturar i matar (avui
dia la caça furtiva és la tercera
font de riquesa mundial després
del comerç d’armes i drogues).
Fa anys que vam trencar els lla-
ços sagrats amb la natura. Fins
que es trenqui el terra.
A Espanya hi ha més de 29

milions de mascotes, és a dir,

més gossos i gats que nens me-
nors de 14 anys. Es diu que les
criatures domèstiques són una
font de companyia, alegria i
amor, que guareixen de l’estrès
i la depressió; però també s’a-
lerta del perill que aquest con-
sum desbocat pot provocar
quan es pretén humanitzar-
los excessivament, o quan es
converteixen en un objecte ca-
pritxós, quan es tracten com
una cosa o quan s’abandonen.
El benestar animal comença a
ser clau en la nova cultura dels
drets, mostra una gran contra-
dicció i contrast entre la in-
tel·ligència emocional i el dèfi-
cit psicològic i de comprensió
dels amos, que no contemplen
la infelicitat d’una vida en pisos
o en gàbies, o a la intempèrie.
Arribarà el dia que pren-

drem consciència que som una
família més, que ens hem passat
la vida anant i venint entre cops
de porra i abraçades, entre esti-
macions i sotmetiments: pu-
sil·lànimes irritants, patètics pa-
llassos de les bufetades que re-
corren els camins. Potser l’a-
bundància de gossos i gats a les
ciutats mostra la necessitat de ser
més humans, de retrobar-nos
amb territoris perduts o oblidats.
Potser la intel·ligència és una
cosa tan simple com aspirar a
una vida acceptable per a qual-
sevol existència, que eviti el pa-
timent dels uns contra els altres.

@KRLS (Carles Puigdemont): No ens re-
fiem de les promeses, anirem acord a
acord. El “A cambio de nada” ha anat a la
paperera de la història.

#AcordJuntsPSOE

Els semàfors

L’Ajuntament va presentar 
el mes de setembre el pacte 

de ciutat per al cobriment de la
ronda de Dalt, que va tenir en
compte el teixit veïnal d’Horta-
Guinardó però no el de Nou
Barris, fet que ha molestat 
els veïns d’aquest districte. 

pàgina 10Ajuntament

La Fundació Barcelona Comerç
ha organitzat un nou cicle

d’Òpera al Comerç a Nou Barris.
Així, des del passat 3 de

novembre i fins al 2 de gener, 
els eixos comercials del districte
s’estan omplint d’actuacions
musicals de primer nivell. 

pàgina 20Barcelona Comerç

La boxejadora i futbolista de
Nou Barris Evita Díez és una de
les protagonistes de l’exposició

del concurs de fotografia
Fotosport. A la imatge

seleccionada, de Jorge Martín
Bermúdez, es veu Díez rebent
un cop durant un combat.

pàgina 29Evita Díez
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NLes millors
perles

Els policies han passat de ser els herois de la dreta i la
ultradreta a ser-ne els enemics. En les protestes a Ferraz per

l’amnistia, els van dir “Piolins”, covards i de tot. Els manifestants
no entenien les càrregues per “puto defender España” (sic).

Creen una nova cançó “de Bad Bunny” amb intel·ligència
artificial (IA) en la qual s’esmenta Bad Gyal. Sona tan

convincent que l’artista catalana es pensa que és veritat i es
grava un vídeo ballant-la. Bad Bunny està enfadadíssim.

Juga un partit de la Copa del Rei i li encaixen 12 gols. Uns diesdesprés, l’entrevisten a la ràdio i decideix que la millor
manera de sortir del pas és fer un “acudit” sobre el futbol
femení. És el que ha fet el porter del Tardienta, retratat dos cops.

La Fiona ha passat dos anys tota sola en un penya-segat
escocès. Ara, per fi, l’han rescatat. És la història d’una

ovella que ja ha estat batejada com “l’ovella més solitària
del món” i que s’ha fet famosa gràcies a la BBC.

LA FOTOFrancesc Voltas/ACN

Mirada pròpia

El passat 20 de setembre va tenir lloc, a la Fira
Gran Via de l’Hospitalet, la segona edició del
congrés internacional de fons d’inversió The
District.

La sessió va començar amb el rebuig de diferents
col·lectius d’habitatge a l’acte, que van escridassar els
assistents titllant-los d’especuladors i de desnonadors,
i reivindicant el dret a l’habitatge per sobre de l’ús in-
constitucional que li donen bancs, fons d’inversió i al-
guns falsos petits propietaris.
I és que, a l’article 47 de la Constitució espanyola,

en el seu moment s’hi va deixar ben escrit: “Tots els es-
panyols tenen dret a gaudir d’un habitatge digne i ade-
quat. Els poders públics promouran les condicions ne-
cessàries i establiran les normes
pertinents per fer efectiu aquest
dret, regulant la utilització del
sòl d’acord amb l’interès general
per impedir l’especulació. La co-
munitat participarà en les plus-
vàlues que generi l’acció urbanís-
tica dels ens públics”.
Evidentment, no us faig cap

spoiler explicant-vos que aquest
article no s’ha complert mai, sinó
al contrari: s’han posat catifes
vermelles perquè caixes, bancs i
ara fons d’inversió puguin espe-
cular amb un dret i guanyar el mà-
xim de diners possibles en detri-
ment d’aniquilar, literalment, una
part de la població.
Però del que jo us volia parlar és d’un fet que m’ha

tocat bastant. Volia escriure sobre com s’ha parlat de
disturbis i d’incidents violents quan s’ha llançat pols de
colors, anomenada pols holi, que és una pols fabrica-
da amb components naturals i que s’utilitza en festes
i festivals originaris de l’Índia, mentre que no es par-
la amb la mateixa intensitat i contundència quan hi ha
un desnonament i els Mossos d’Esquadra i fons d’in-
versió deixen famílies al carrer per continuar guany-
ant més diners.
Alguns titllaran la comparació de demagògia. Fer-

mament, crec que no ho és. Fermament, crec que aques-
tes notícies situen ciutadans de primera i ciutadans de
segona. A uns no se’ls pot exigir responsabilitats pels
seus fets, per haver estafat, enganyat i fet fora gent de
les seves cases, quan són directius dels bancs i empreses

immobiliàries més grans del món, i, en canvi, als altres
els criminalitzen, culpen i exigeixen quan no poden pa-
gar un habitatge perquè, tot i tenir dues feines, no ar-
riben a final de mes. A aquests, per descomptat, se’ls
pot insultar, vexar i menystenir, tant des de les admi-
nistracions com des de la societat. Per què? Jo em nego
al fet que sigui així. Reivindico posar-hi dades i infor-
mació per no caure en la imposició del capitalisme.
Ja ho deia Judith Butler al seu llibre Sense por: for-

mes de resistència a les violències d’avui: “Les po-
blacions es divideixen sovint, massa sovint, entre
aquells les vides dels quals són dignes de protegir-se
a qualsevol preu i aquells les vides dels quals es con-
sideren prescindibles”.

A l’informe Estat de l’exclusió residencial; impac-
tes de la Llei 24/2015 i altres mesures de resposta 2022
es detalla que, en matèria de salut, l’accés a un habi-
tatge adequat és un factor determinant per garantir un
bon estat de salut. Existeixen evidències científiques que
demostren que l’habitatge pot repercutir en la salut fí-
sica i mental de les persones adultes i dels nens que hi
conviuen. A l’informe, l’avaluació de l’impacte en la sa-
lut de la Llei 24/2015 es planteja a través de l’evolució
d’indicadors indirectes, com el nombre de desnona-
ments o de talls de subministraments, entre altres, res-
pecte als quals hi ha abundants evidències sobre el seu
impacte en la salut. Aquest tipus d’enfocament és l’ha-
bitual en l’avaluació de polítiques en l’àmbit de la sa-
lut pública, com en el cas de la llei del tabac.
L’impacte dels moviments socials, no obstant això,

va més enllà de l’accés a la informació i aporta bene-

ficis en la salut, en la vida social i en l’empoderament,
com demostra el fet que el 90% de les persones en-
questades afirmen que la participació en organitzacions
els ha permès conèixer els drets residencials i de sub-
ministraments i el 74% diuen que aquest fet els ha aju-
dat a sentir-se millor de salut.
A més, l’informe també analitza l’estat de salut de les

persones adultes i nens afectats per inseguretat residencial
i pobresa energètica que han respost l’enquesta. Segons
l’escala de benestar psicològic de l’OMS, tres de cada qua-
tre persones adultes van presentar malestar psicològic
i la meitat depressió, en valors molt més grans que els
que s’observen en la població general. Malgrat ser una
població molt homogènia (totes les persones es troben

en una situació d’elevada vulne-
rabilitat), s’ha pogut observar una
associació entre patir depressió i el
nombre d’afectacions relacionades
amb l’habitatge i l’energia (difi-
cultats econòmiques relacionades
amb l’habitatge, amb l’energia o
amb tinences insegures). Així, com
més inseguretats, més gran és la
probabilitat de patir depressió. La
magnitud de l’associació amb la sa-
lut és menor en les dones. Una hi-
pòtesi és que això últim respondria
a una resiliència més gran d’elles,
així com pel rol de gènere, segons
el qual són les principals respon-
sables de la llar i no poden per-

metre’s enfonsar-se malgrat viure situacions molt com-
plicades. Pel que fa als nens, un 15% van presentar mala
salut general i un de cada tres nens i la meitat de les ne-
nes una puntuació baixa en l’escala de qualitat de vida,
totes dues situacions amb una proporció molt superior
a la que s’observa en la població general.
Així que, amb aquestes dades a la mà, faig una cri-

da als mitjans de comunicació, a les administracions
i a la ciutadania en general. Tenim un problema d’Es-
tat de salut pública que són els desnonaments. Milions
de persones n’estan afectades. Algunes se suïciden (o
algunes afirmem que les maten) pel camí per no po-
der suportar una càrrega emocional tan forta. Fem-hi
alguna cosa. Prohibim els desnonaments per motius
econòmics i donem una alternativa residencial. La pols
holi no és una arma de destrucció massiva; que l’ha-
bitatge no sigui un dret sí que ho és. Queda clar?

per Lucía Delgado, portaveu de la PAH

Pols holi, arma de destrucció massiva
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@CarlotaGurt: «La darrera factura que he
cobrat és del maig, em pots informar de
quan pagareu juny i juliol?» N’estic fins a la
figa que em paguin quan els surt dels collons.

@elsmatins: Un mes de guerra i 10.000
morts a Gaza. Netanyahu rebutja un alto el
foc i diu que Israel tindrà el control total de
la seguretat a Gaza de manera indefinida. 

@ginadrieguez: La vida adulta es basa a
pensar què vols menjar tres vegades (mí-
nim) al dia, cuinar-ho i netejar els plats. En
bucle, sense parar. És un malson.

Flaixos

Tribuna

L’estima que li tinc a Xavier Casinos, a qui lle-geixo en la seva sèrie d’articles sobre la Bar-
celona Secreta a La Vanguardia, m’anima
a escriure per contradir-lo per un altre arti-

cle que va publicar en aquest mitjà que compartim i que
parlava de les limitacions que podia tenir transformar
oficines en desús de Barcelona en habitatges. L’article
feia una sèrie d’afirmacions que no comparteixo, i com
que en els darrers dies un altre article, aquest de Sus-
ana Quadrado a La Vanguardia, ha tornat a posar a l’a-
genda pública el debat sobre el futur del 22@, voldria
deixar per escrit alguns pensaments que he anat acu-
mulant per l’experiència vital d’haver estat a llocs de l’ad-
ministració que tracten amb el planejament urbanístic.
No ho vull fer, però, només per la intuïció que els pro-

voca, sinó que he mirat de contrastar si el que crec té al-
gun fonament tècnic o jurídic que ho avali. Tanmateix,
ja sé que no estem en un mitjà de divulgació científica
o tècnica, però malgrat tot he de dir que, si algú vol apro-
fundir en les causes de la crisi de l’urbanisme que pa-
teix l’estat espanyol, ha de poder veure aquesta jorna-
da o llegir aquesta revista, per posar només dos exem-
ples dels molts que hi ha sobre la qüestió.
Acabats els preàmbuls, i sabent que aquests articles

són de metxa curta, he de dir que aquell article del Xa-
vier contenia el que ens hauríem de treure de sobre si
volem, de veritat, fer un urbanisme que funcioni. És a
dir, apel·lacions a si els privats guanyen poc o massa;
defensa de models proteccionistes/garantistes infle-
xibles; i dubtes sobre si les coses que es vulguin can-
viar d’un pla seran possibles o no. I això darrer, que afir-
ma en parlar de les 8.000 oficines en desús de Barce-
lona, ho enllaço amb l’article de la Susana, que obria
o seguia el debat sobre si cal modificar el planejament
del 22@ atenent el fet que les previsions han quedat su-
perades per la realitat, amb un milió i mig de metres
d’oficines que encara queden per fer i que no sembla
que es puguin realitzar, entre altres problemes que té
el nou districte, malgrat ser un exemple d’èxit per a la
ciutat de Barcelona.
Semblaria lògic que, si un pla fa 23 anys i no s’ha aca-

bat, es pugui revisar i actualitzar. De fet, amb aquest del
22@ ja s’ha fet per afavorir que hi hagi més habitatge as-
sequible. Tanmateix, totes les oficines (a Barcelona es

parla de més de 8.000 segons un estudi d’Ernst & Young)
en desús haurien de poder ser transformades en habi-
tatge. Sobretot perquè això és el que demanen els nos-
tres joves, així com els joves que volen venir a Barcelo-
na a treballar o a estudiar.
És clar que els propietaris n’obtindran plusvàlua!

Però això no és dolent. Se’ls podria facilitar aquest can-
vi d’ús amb la condició que destinessin l’habitatge al
lloguer. Tan complicat és? No. Segur que no. El que pas-
sa és que –com a la mítica sèrie Sí, ministre– tenim
molts “Humphrey Appleby” disposats a fer-ho tot
més complicat del que és.
La crisi de l’urbanisme és que, de mitjana, un pla-

nejament pot trigar entre 6 i 8 anys, que s’han de fer
uns 110 informes i que, finalment, en ser tot tan envi-
tricollat, el Tribunal Suprem els tomba un darrere l’al-
tre sense compassió, sempre per qüestions formals que
astuts advocats de les parts saben identificar en els pro-
cediments. I així han caigut planejaments com els de
Tarragona, Madrid, Donostia, Las Palmas, Vigo i
plans directors del nostre país com els de l’Hospitalet
o el BCN World.
La crisi de l’urbanisme –i hem de poder admetre que

hi és– fa que s’espanti la inversió i que es malgastin re-
cursos públics i privats en tramitacions llarguíssimes que,
quan tenen llum verda, topen amb canvis de cicle eco-
nòmic, normatiu en altres nivells, i social i fins i tot cul-
tural en d’altres.
És per aquest motiu, i molts més, que sempre des

del respecte als que han fet i fan urbanisme en aquest
país –perquè òbviament no tot, ni molts menys, han
estat viacrucis fallits–, ens convindria adoptar les te-
sis dels que defensen un urbanisme més flexible, de pro-
posta, com a contraposició a l’urbanisme de planificació,
que no té el problema en el fet de ser-ho, sinó en les di-
ficultats que hi ha –en plena era d’acceleració tecno-
lògica– per adaptar-se a les demandes i realitats d’u-
na societat canviant. L’exemple el tenim al 22@ i el tin-
drem a les Tres Xemeneies o en algunes idees que ron-
den el nou Pla Director Urbanístic Metropolità. La pla-
nificació ha d’ordenar un territori, però no pot ser-ne
una cotilla, un cadenat o un text sagrat. I l’urbanisme
ha de triar si ser com les taules de la llei o el manual
de partida que facilita el progrés dels territoris.

La planificació 
ha d’ordenar 
un territori, 

però no pot ser-ne 
una cotilla, 
un cadenat 

o un text sagrat. 
I l’urbanisme ha de triar 

si ser com 
les taules de la llei 

o el manual de partida
que facilita 
el progrés 

dels territoris

“

“
per Ferran Falcó, president de Restarting Badalona

L’urbanisme: impuls o fre
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URBANISME4L’Ajuntament va
acollir el passat 29 de setembre la
presentació del pacte de ciutat per
al cobriment de la ronda de Dalt.
La proposta va ser elaborada amb
el consens del teixit veïnal d’Hor-
ta-Guinardó i va comptar amb el
suport de tots els grups munici-
pals, però no va tenir en compte el
districte de Nou Barris. És per això
que els veïns han expressat dar-
rerament el seu malestar i que
Barcelona En Comú va proposar,
en l’últim Consell Plenari del Dis-
tricte, una proposta que demanava
incloure en el projecte el tram de
la ronda de Dalt que afecta Ver-
dum, Roquetes, la Trinitat Nova i
la Prosperitat.
La proposta dels comuns es va

aprovar amb el suport de tots els
partits, excepte del PSC, que es va
abstenir en la votació. Tot i això,
el regidor de Nou Barris, Xavier
Marcé, va admetre que el pacte de
ciutat “lamentablement situa el
seu marc d’actuació estrictament

a Horta-Guinardó”. Davant d’a-
questa situació, Marcé va sugge-
rir la creació d’una nova comissió
que se centrés en l’àmbit de Nou
Barris i va instar a presentar una
proposta en aquest sentit a la
pròxima sessió plenària. 
Els representants veïnals pre-

sents a la sessió, però, no van veu-

re amb bons ulls aquest suggeri-
ment. Des de la Coordinadora
d’Associacions de Veïns i Entitats
de Nou Barris, Pep Ortiz va mos-
trar la seva incomprensió pel fet
que calgui crear una nova comis-
sió, quan fa “anys i panys” que els
veïns de Nou Barris demanen el
mateix que els d’Horta-Guinardó.

Foto de família del pacte de ciutat, sense Nou Barris. Foto: Norma Vidal/ACN

Nou Barris vol entrar al pacte
per cobrir la ronda de Dalt

» Els veïns del districte lamenten que no se’ls tingués en compte
» Marcé suggereix la creació d’una nova comissió per a Nou Barris

Entre un any i dos i mig de
presó per a 14 ultradretans

JUSTÍCIA4Un total de 14 ultra-
dretans han acceptat penes d’en-
tre un any i dos anys i mig de pre-
só per haver fustigat i assetjat el
centre de culte islàmic del carrer
Japó, a la Prosperitat, entre el
2017 i el 2018. Els acusats han ac-
ceptat els fets a l’Audiència de
Barcelona i la fiscalia ha rebaixat
les penes inicials, que arriba-
ven fins als deu anys de presó.
Per evitar l’ingrés a presó

hauran d’indemnitzar la mes-
quita i alguns hauran de fer un
curs sobre diversitat i no discri-
minació. Els condemnats van
manifestar-se diversos cops da-

vant el centre islàmic, van fer-hi
pintades i crits ofensius i van blo-
quejar la porta.
A més, alguns d’ells hauran

de pagar un total de 1.000 eu-
ros a dos afectats per danys
morals, 360 euros de multa,
no es podran apropar ni a la
mesquita ni a dos dels lesionats
durant un màxim de 5 anys i
queden inhabilitats durant qua-
tre anys i mig per a qualsevol
professió educativa o de lleure.
També se’ls tancaran diversos
perfils en xarxes socials des
d’on propugnaven l’assetjament
a la mesquita.

GENT GRAN4El Pla de Barris ha
posat en marxa tot un seguit
d’accions per combatre la soledat
no desitjada als barris de Verdum,
la Prosperitat i la Trinitat Nova.
D’aquesta manera, s’amplia el
projecte pilot començat el curs
passat a la Zona Nord (Ciutat Me-
ridiana, Torre Baró i Vallbona) i
que ha permès rescatar de l’aïlla-
ment, segons afirma l’Ajunta-
ment, un total de 25 persones.
Aquest projecte s’emmarca

en el desplegament de l’Estratè-

gia municipal contra la soledat
2020-2030, que inclou la crea-
ció d’una taula comunitària on
participen tots els agents que
poden intervenir en la lluita con-
tra la soledat no desitjada i que
formen part dels serveis públics,
com ara serveis socials, casals de
persones grans o centres cívics.

PROBLEMA A L’ALÇA
En aquest context, cal recordar
que l’enquesta municipal Òm-
nibus 2022 va revelar que més

de 70.000 persones se senten
soles sovint o molt sovint a Bar-
celona. La taula es complemen-
tarà amb la figura d’un tècnic
per cada barri que serà l’encar-
regada d’impulsar les accions i
activitats amb les persones amb
qui es treballa.
Abans es farà una diagnosi

per detectar les necessitats i
per elaborar un programa d’ac-
cions concretes i adaptades als
interessos del grup de persones
que s’atendrà.

Els acusats per assetjar la mesquita de Nou Barris. Foto: Pol Solà/ACN

Més recursos contra la soledat

La soledat no desitjada afecta sobretot a persones grans. Foto: Eli Don/ACN

Entitats | Una jornada per celebrar el suport mutu
La plaça Sóller va acollir el 3 de novembre la segona Trobada de Suport

Mutu de Nou Barris, organitzada pel Sindicat d’Habitatge del districte (que
va celebrar el seu tercer aniversari) i la Xarxa de Suport Mutu de Porta.
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4La salut mental és una prioritat a
Nou Barris. L’últim informe del regi-
dor, del mes d’octubre, en dona fe. En
el document, el regidor Xavier Mar-
cé incloïa les diverses accions que
s’han anat desenvolupant a Nou
Barris en els darrers temps. 

Així doncs, hi trobem actua-
cions com la inclusió de perfils
professionals en 14 centres edu-
catius de Nou Barris mitjançant el
Pla de Barris, o el projecte de suport
psicològic a persones que es troben
en situació d’emergència d’habi-
tatge a la Zona Nord, on han estat
ateses 210 famílies. 

GRUPS DE SUPORT 
I KONSULTA’M
En els darrers anys, el Districte tam-
bé ha creat dos grups de suport
emocional en salut mental: el pri-
mer, a la Guineueta i Canyelles, i el
segon, a Vilapicina i la Torre Llobe-
ta. En ambdós casos, s’aborden
sentiments de malestar emocional
com l’ansietat, la incertesa, la soli-
tud, l’estrès, la por, l’apatia, les pre-
ocupacions o la tristesa. 

Un altre dels serveis rellevants en
matèria de salut mental és el Kon-
sulta’m. Està pensat per donar una
resposta especialitzada, àgil i im-

mediata al malestar o patiment de
joves, adolescents i població adulta,
així com als familiars que requerei-
xen una orientació i un suport es-
pecialitzats. Amb aquest dispositiu
es vol intervenir abans que el ma-
lestar psicològic s’agreugi o es con-
verteixi en un problema de salut
mental. L’espai també s’adreça a
professionals com ara monitors de
menjador, monitors d’esplais, pro-
fessorat o personal d’equipaments
municipals, que necessiten un as-
sessorament sobre casos o situacions
concretes que es poden trobar du-
rant l’exercici de la seva tasca pro-
fessional diària. A Nou Barris hi ha un
Konsulta’m ubicat a la Biblioteca
Nou Barris, a la Bòbila de Porta i al
Centre Cívic Zona Nord. 

DEBATS I JORNADA
SOBRE EL SUÏCIDI
Aquests dies, a més, al districte s’ha
abordat el tema del suïcidi. Sota el tí-
tol ‘Normalitzar el suïcidi ajuda a
prevenir-lo?’, la Jornada de Salut
Mental de Nou Barris va tractar el 10
de novembre els estereotips, l’es-
tigma, els programes per tractar les
tendències suïcides i també els sen-
timents de culpa i l’estat emocional
en què queden les persones que han

vist com s’ha suïcidat un ésser esti-
mat. La jornada, organitzada per
AFEM, l’Associació de Famílies per la
Salut Mental Nou Barris, ha arribat ja
a la vint-i-dosena edició i és un refe-
rent indispensable per abordar les
qüestions relatives a la salut mental. 

En paral·lel, també aquests dies
té lloc a la ciutat el cicle Argumen-
taBCN. Es tracta d’un cicle de debats
que des del 2021 ha abordat qües-
tions diverses com la construcció de
la pau o la por al segle XXI. Aquesta
tardor, el cicle arriba a la cinquena edi-
ció i se centra a tractar la salut men-
tal i altres malestars. A Nou Barris, les
conferències tenen lloc al Centre
Cívic Torre Llobeta. De moment ja
n’hi ha hagut dues, però encara se
n’han de celebrar dues més. La pri-
mera, el 16 de novembre, ens per-
metrà reflexionar sobre l’humor
com a eina poderosa per fer front als
nostres malestars, però també sobre
quan no ens convé utilitzar-lo perquè
no ens ajudarà. Finalment, el 30 de
novembre, i sota el més que explícit
títol ‘Contra la filosofia de l’autoaju-
da’, parlarem dels missatges que
omplen la nostra societat que ens
animen a trobar el benestar i la feli-
citat a través del nostre esforç per-
sonal, el clàssic si vols, pots. 

La salutmental, 
prioritat aNouBarris

» Els grups de suport emocional, el Konsulta’m o la Taula de Salut Mental en són exemples
» La Jornada de Salut Mental de Nou Barris ha abordat el suïcidi en l’edició d’enguany

4El març de 2018 va néixer la
Taula de Salut Mental de Nou Bar-
ris, amb l’objectiu bàsic de pro-
moure la salut mental i prevenir i
atendre els problemes i malalties
mentals al districte. 

Formada per professionals de
diversos àmbits implicats en la sa-
lut mental, al llarg d’aquests anys ha
treballat en funció de les diverses
necessitats detectades. Així, entre
d’altres, s’han dut a terme forma-
cions bàsiques en salut mental i
prevenció del suïcidi, i s’han ela-

borat mapes de recursos en salut
mental per a infants i joves i po-
blació adulta. Algunes d’aquestes
accions les trobareu a l’apartat ‘Us
pot interessar ‘del web de Nou
Barris (barcelona.cat/noubarris).  

En paral·lel, des de l’Agència de
Salut Pública de Barcelona i Pla de
Barris han fet accions de promoció de
la salut en la línia de la prevenció de
conductes addictives, de l’expressió
artística de les emocions amb l’art
urbà, o de la reducció de l’impacte per
l’emergència d’habitatge.

Taula de Salut Mental 

La salut mental és, des de fa temps, una aposta decidida del Districte de Nou Barris. Fotos: Ajuntament i Arxiu

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTMENT DE BARCELONA
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P L A  E N D R E Ç A

4Després d'analitzar els efectes del Pla En-
dreça durant l'estiu i d'avaluar les necessitats
de la ciutat, el govern municipal ha anunciat
que el pla es consolida com a projecte de man-
dat, amb l'objectiu de donar una resposta in-
tegral, transversal i coordinada per garantir l’ex-
cel·lència de l’espai públic. Així doncs, el Pla En-
dreça, que inclou un pressupost anual ordi-
nari de 550 milions d’euros per al 2024, no no-
més recollirà un seguit de mesures puntuals,
sinó que les adaptarà a un calendari anual i les
emmarcarà en els grans reptes de la ciutat.   

Les intervencions del Pla Endreça giren
al voltant de vuit grans eixos d’actuació
que inclouen un total de 34 mesures. Entre
les accions més destacades hi ha el Pla de
Manteniment Integral, dotat amb 435 milions

d’euros durant els pròxims quatre anys i que
abordarà la renovació planificada dels ele-
ments deteriorats i la redefinició d'usos dels
que es fan servir intensivament.  

NETEJA I PINTADES
La neteja es manté com a àmbit prioritari, de
manera que es continuaran desenvolupant
les brigades de barri, l’aposta per la neteja
amb aigua freàtica i l’eliminació de pintades.
Pel que fa a la gestió del verd, es planificaran
diverses accions i s’implementarà un pla de
resiliència per a situacions de sequera. El pla
també incorpora, a partir d'ara, actuacions so-
bre elements privats de l'espai públic com les
terrasses, bústies de correu, quadres elèctrics
o pàrquings, tot i que en aquest cas es
comprovarà l'estat dels elements i se n'in-
formarà els propietaris.

AUTORITAT MUNICIPAL
La seguretat és un altre dels pals de paller del
Pla Endreça. Després de comprovar, durant
l'estiu, que algunes conductes incíviques es
van reduir gràcies a la vigilància i a les san-
cions, el govern continuarà actuant direc-
tament contra les pintades, el consum d’al-

cohol a la via pública i la gent que fa les se-
ves necessitats fisiològiques a l’espai públic,
entre altres, actes que influeixen directament
en la percepció de seguretat de la ciutada-
nia. Durant l'estiu es va constatar que la vi-
gilància activa i l'aplicació de sancions pro-
porcionades van funcionar, a més, com a ele-
ment dissuasiu per als infractors.

PLA DE CONVIVÈNCIA
Un altre eix fonamental del pla és la convi-
vència per prevenir conflictes. En aquesta
línia, el govern municipal té previst incre-
mentar els recursos per a mediacions i in-
tervencions socials, però alhora contempla
la revisió del marc normatiu que regula la
convivència, l'adequació dels recursos de la
Guàrdia Urbana i el desplegament d'un pla
específic per a l’oci nocturn. 

Com a part d'aquesta estratègia, es revi-
sarà l’Ordenança de convivència, amb l'ob-
jectiu d'actualitzar-la i donar resposta a les ne-
cessitats. També per detectar nous àmbits i
conductes susceptibles de regulació i in-
cloure-hi la perspectiva de gènere i una mi-
rada sensible cap a les persones en situació de
vulnerabilitat. Un dels aspectes que es vol re-

visar és el procediment sancionador, amb la
intenció de reforçar l’efecte dissuasiu de les
multes, actualitzant-ne l’import i la graduació.
Rebran atenció especial, en forma d’inspec-
cions, les activitats i conductes no permeses
a l'espai públic, les noves formes de mobilitat,

els usos privats de l’espai i la gestió incorrec-
ta dels residus de l’activitat comercial. Una nova
mesura serà l’elaboració del Pla de convivència
en l’oci nocturn, amb l’objectiu d’abordar els
conflictes nocturns de manera preventiva.

El Pla Endreça també inclou altres mesu-
res pel que fa a la mobilitat, actuacions urba-
nes i en edificis, gestió dels animals o la cor-
responsabilitat. Tot plegat per consolidar i im-
pulsar el camí emprès i els resultats aconseguits
durant l’estiu, que es detallen a continuació.<

El govern municipal 
vol actualitzar l’Ordenança 

de convivència 

El pla seguirà prioritzant
la neteja de pintades i la
lluita contra l’incivisme 

Barcelona treballa per garantir
l'excel·lència de l'espai públic
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4Una de les grans novetats de
l'estiu en l'àmbit municipal va ser la
posada en marxa del Pla Endreça, un
pla de manteniment integral pen-
sat per garantir l’excel·lència de l’es-
pai públic. Albert Batlle, tercer tinent
d’alcaldia i responsable de Preven-
ció, Seguretat, Convivència i Rè-
gim Interior, insistia, durant la pre-
sentació del pla, que “l’endreça” res-
ponia al significat més tradicional del
verb, posar en ordre les coses, i
pretenia, sobretot, reforçar i ampliar
el manteniment de l’espai públic,
fent una atenció especial a la nete-
ja i a la necessitat de garantir el ci-
visme a la ciutat. Dos mesos després
de l'aplicació del pla, l'Ajuntament
feia balanç dels primers resultats.

El Pla Endreça ha reforçat les bri-
gades de neteja, ha incrementat el
reg manual per pal·liar els efectes de
la sequera als espais verds i ja ha pro-
mogut la revisió i neteja de 18.500
escocells arreu de la ciutat. També

es van fer actuacions de neteja i re-
posició de jardineres en entorns es-
colars i actuacions específiques per
a la celebració de la Vuelta Ciclista,
així com una actuació especial a les
platges de Ciutat Vella. Al llarg de
l’estiu, per garantir el bon estat i la
qualitat de la via pública, es van dur
a terme intervencions de manteni-
ment de la pavimentació en més de
34.400 m2 i 17.000 actuacions rela-
cionades amb la neteja de pintades
[veure mapa].

MÉS INSPECCIONS
Una altra de les accions que s’han
prioritzat per garantir el bon estat
de l’espai públic, el manteniment i
la neteja és l'augment de les ins-
peccions. Durant els mesos de ju-
liol i agost, un centenar de perso-
nes es van dedicar a aquestes tas-
ques i van fer unes 16.000 inspec-
cions en diversos àmbits, entre els
quals el control de la gestió dels re-
sidus dels comerços.

Concretament, es van fer 242
inspeccions a 956 establiments i es
van detectar 114 incompliments,
principalment causats per des-
bordaments de contenidors. A

banda de les corresponents san-
cions, s’ha iniciat una campanya
d’informació a tots els comerços per
assegurar una bona gestió dels
residus que generen. “Gràcies a la
intensificació de la inspecció hem
pogut detectar el que hi havia i apli-

car una sanció quan correspon.
Només d'aquesta manera podrem
llançar l'incentiu necessari perquè
aquestes conductes reverteixin en
el futur”, explicava Laia Bonet, pri-

Més neteja
» El Pla Endreça ha reforçat les brigades de neteja i el manteniment 
» S’han fet 17.000 actuacions relacionades amb la neteja de pintades

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

S’ha fet manteniment
de la pavimentació 
en més de 34.400 m²

Durant el juliol 
i l’agost es van fer 
16.000 inspeccions
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mera tinenta d’alcaldia al capda-
vant de l’àrea d’Urbanisme, Tran-
sició Ecològica, Serveis Urbans i
Habitatge, durant la presentació
de les dades.

Per altra banda, també es van
portar a terme 3.500 inspeccions als

serveis que presten les empreses
adjudicatàries del contracte de ne-
teja, complint amb l’objectiu mar-
cat de triplicar-les. Fruit d'aquesta
feina de control, es van detectar 269

incompliments, i les empreses res-
ponsables hauran de fer front a l’im-
port corresponent a la repercussió
econòmica de les faltes, que, ara
com ara i a falta de resoldre les al·le-
gacions presentades, és de 294.800
euros en total.

EFECTE DISSUASIU
Un dels efectes de les primeres
mesures és que el nombre d’in-
compliments a l’agost ja va ser no-
tablement inferior que al juliol. Bo-
net ho atribuïa a l'efecte dissuasiu:
"La xifra més positiva i que valorem
molt satisfactòriament és que du-
rant el mes d'agost el resultat d'a-
questes inspeccions va donar molts
menys incompliments que al mes
de juliol, i això vol dir que el missatge
ha calat i que s'ha traduït en un mi-
llor servei de les empreses".<

El nombre
d’incompliments 
ja va baixar a l’agost 
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CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

4L’altre gran pilar del Pla Endreça és el civisme i la
convivència. El regidor de Seguretat, Albert Batlle,
ja advertia abans de l’estiu que calia refermar l’au-
toritat per garantir el civisme a la ciutat i augmen-
tar l’activitat sancionadora de les conductes incí-
viques. Durant la presentació del primer balanç, Bat-
lle es va refermar en aquests plantejaments i va mos-
trar-se satisfet pels resultats obtinguts. “Hem tingut
diàriament més de cent agents més dels que tení-
em l'any 2022, i això s’ha notat: hem pogut lluitar
millor contra els elements d'impunitat que afecten
d'una manera important la imatge de la ciutat”.

MÉS SANCIONS ALS INCÍVICS
Fruit de les actuacions, la Guàrdia Urbana, sempre
amb la col·laboració de la resta de cossos policials,
ha incrementat les sancions relacionades amb les
conductes incíviques que afecten la convivència,
amb especial èmfasi en les multes vinculades al con-
sum d’alcohol a la via pública, necessitats fisiolò-
giques al carrer, pintades i residus. A més, s’ha apli-
cat la franja més alta de l’import de les sancions per
aquests conceptes.

Els nous agents han treballat de forma coordi-
nada amb els equips de policia de barri del cos per
potenciar la intervenció preventiva des de la pro-

ximitat, el contacte directe amb la ciutadania i el co-
neixement del territori per evitar conductes delic-
tives i els conflictes de convivència.

Com a resultat d’aquesta feina, durant els mesos
de juliol i agost la Guàrdia Urbana va posar un total
de 7.542 denúncies per consum d’alcohol al carrer, un

36% més que durant el mateix període de l’any an-
terior. Les sancions vinculades a les necessitats fisio-
lògiques a la via pública van créixer un 19%, amb 931
denúncies, mentre que es van posar un total de 55 san-
cions per pintades, un 96% més que l’any anterior,
pràcticament el doble. Les denúncies per llençar re-

sidus al carrer també van créixer un 24%, amb un to-
tal de 153 sancions. El comerç il·legal i la venda am-
bulant van ser un altre dels eixos de la tasca policial
durant l’estiu, amb un augment de les intervencions. 

“LA TENDÈNCIA ÉS BONA”
A l’hora de valorar la feina feta, Batlle va destacar “l’es-
forç” i la “tensió important” que el Pla Endreça ha su-
posat fins ara per als serveis municipals, però es va
mostrar molt satisfet pels resultats, no només de la
tasca en l’àrea de seguretat, sinó també en la de la
neteja. "Podem fer-ne una valoració positiva, i crec
que la tendència és bona. La coordinació entre els
diferents serveis també és molt bona, i en el con-
junt d'espais de la ciutat, també. Crec que el bino-
mi neteja i seguretat ha funcionat, i vull agrair-ho
a tots els serveis, especialment en un estiu on s'ha
recuperat amb escreix la presència de visitants i en
unes circumstàncies d'increment de l'activitat a l'es-
pai públic”, va resumir Batlle.

COMISSIONADA DE CONVIVÈNCIA
Tot plegat mentre es nomenava per primera vegada
una comissionada de Convivència, Montserrat Sur-
roca, precisament per reforçar i impulsar les políti-
ques municipals vinculades a aquest àmbit.<

Més policia al carrer 
per garantir la convivència

Les autoritats també han
perseguit la venda ambulant 
i els autors de pintades 
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S’han incrementat les sancions
per conductes incíviques 
i consum d’alcohol al carrer
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Denúncies
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L’òpera arriba als eixos
comercials de Nou de Barris

MÚSICA4La Fundació Barce-
lona Comerç va engegar el 3 de
novembre la programació d’una
sèrie d’actuacions gratuïtes d’ò-
pera a determinats comerços
de Nou Barris. Així, tothom qui
li agradi aquest gènere musical,
podrà gaudir de sis actuacions a
tot el districte fins al 2 de gener.
Els recitals s’aniran fent de

manera esglaonada durant els
dos mesos de la iniciativa i agru-
pats per eixos comercials i sem-
pre es faran de 17:30 de la tarda
a 20:30 del vespre a diferents co-
merços, excepte al Turó de la Pe-

ira, que avançarà l’horari de 17
de la tarda a 20 h del vespre.
El primer concert ja es va ce-

lebrar el 3 de novembre a l’Eix
Nou Barris. Ara, la propera ac-
tuació serà el 17 de novembre a
l’Eix Fabra Centre-Entorn Vir-
rei. La programació continuarà
el 22 de desembre quan es faran
dues actuacions a Roquetes i a
la Zona Nord. Finalment, l’ò-
pera al comerç de Nou Barris
s’acabarà el 2 de gener de 2024,
també amb actuacions a dues
zones: a Trinitat Nova i el Turó
de la Peira.

L’òpera i el comerç s’uneixen. Foto: Barcelona Comerç

Gastronomia |Tercer concurs d’aperitius de Nadal
El Districte va posar en marxa el 2 de novembre la tercera edició del concurs 

on participen 25 establiments que opten a ser els tres millors aperitius de Nadal. 
Fins al 25 de novembre els veïns de Nou Barris decidiran qui és el guanyador.

ACTIVITATS4Després que els
dos últims anys Nou Barris gau-
dís de la pista de gel de Nadal als
jardins de Can Xiringoi, engua-
ny no es podrà fer. I és que el
conglomerat d’eixos comercials
que formen Nou Barris Es Mou
(l’Eix Nou Barris, Fabra Centre,
Entorns Virrei i l’Eix Maragall)
no ha pogut tirar-ho endavant
per problemes de “pressupost i
burocràcia”, però ha preparat un
parc infantil a canvi.
Així ho explica el gerent de

Fabra Centre, Jesús Mir, qui
afirma que el canvi de govern i
regidors ha alentit el procés per
tramitar “la paperassa”. Mir, a
més explica que l’Eix Maragall
ha tingut un “problema intern”
i enguany no pot participar en
l’organització de les activitats.
Aquest fet també ha ajudat que
els altres eixos decideixin canviar
l’activitat i la ubicació.
Així doncs, la decisió ha es-

tat fer un parc infantil a la pla-
ça de Garrigó. “La idea és fide-
litzar els clients amb una pro-
posta més petita”, diu Mir. La

nova iniciativa es farà del 27 de
desembre al 4 de gener, excep-
te el dia 1. Durant el matí s’or-
ganitzaran tallers creatius a “pre-
us testimonials” per als infants
i que amb els tiquets de client
dels eixos comercials seran gra-
tuïts. D’altra banda, hi haurà la
ludoteca, que serà gratuïta, i a la
tarda es faran diversos especta-

cles, també gratuïts per a tothom
qui hi assisteixi.
Amb tot, el gerent de Fabra

Centre ha afirmat que no des-
carten recuperar la pista de gel
de cara al Nadal del 2024. “En-
tenem que amb el nou govern
s’hagi alentit el procés i desitgem
que l’Eix Maragall també hi pu-
gui participar”, conclou.

Imatge de la pista de gel l’any passat. Foto: Twitter (@jmartigalbis)

Nou Barris canvia la pista de gel
de Nadal per un parc infantil
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NOU BARRIS | Com ja és habitual, el se-
guici que acompanya Ses Majestats els
Reis d'Orient farà una aturada a Nou Bar-
ris, per agafar forces, abans d’afrontar la
Nit de Reis. Enguany serà la quarta edició
del Campament Reial, que s’establirà del
2 al 4 de gener entre les palmeres del pati
de la seu del Districte. En aquest oasi, tots
els personatges diversos que formen part
del seguici, com ara els patges reials, els
astròlegs, els carters o les cosidores, des-
cansaran i es prepararan per ajudar els
Reis d’Orient a repartir els regals després
de la cavalcada. Mentrestant, rebran tots
els nens i nenes de la ciutat que desitgin
veure’ls de ben a prop. 

El Campament Reial i la Cavalcada de
Reis de Nou Barris són les activitats de cul-
tura popular més significatives del districte

durant les dates nadalenques. Són actes de
gran transcendència per la seva especta-
cularitat, però sobretot per la participació
de la gent. Enguany hi haurà més de 1.300
persones voluntàries de les 25 entitats par-
ticipants, totes sota la direcció professional
de l’equip de La Puça Espectacles. 

La cavalcada del districte de Nou Barris
és, després de la de Barcelona, la que
aplega més públic de tota la ciutat, al vol-
tant de 45.000 persones assistents. Per
aquest impacte i sobretot per l’àmplia par-
ticipació del veïnatge i de les entitats,
aquesta activitat forma part del programa
BCNx10, impulsat per l’Ajuntament amb
fons de l’impost turístic i gestionat per Tu-
risme de Barcelona.

PERSONATGES NADALENCS
Mentre dura el Campament Reial s’instal·len
diferents carpes al llarg de tot el recinte, el
pati del Districte i la plaça Major de Nou
Barris, amb personatges que van interac-
tuant amb el públic i que representen la li-
túrgia dels preparatius de l’arribada dels
Reis Mags. Hi trobareu el Carter Reial, el
Patge Xumet, la Carbonera amb la Reina
del món del carbó, les Caramel·leres, els

Follets de les joguines, els Cosidors reials,
els Vetlladors de la llum, els Sargidors de
mitjons, les Fades de la son... Les entitats,
que han participat activament en la crea-
ció de l’espai, conjuntament  amb La Puça
Espectacles, es fan seus aquests personat-
ges i els donen vida durant aquests dies. 

Trobareu tota la programació sobre el
Campament  Reial i la cavalcada a la pàgina
web visitbarcelona.com/BCNX10.<

HORTA-GUINARDÓ | El Pessebre Vivent de la Torre del
Suro és una representació d’un pessebre tradicional,
amb la particularitat que tots els actors i actrius són per-
sones adultes amb alguna discapacitat intel·lectual. Im-
pulsat pel Taller Sant Camil, un centre ocupacional
especialitzat, fa trenta anys que s'escenifica al voltant de
l'edifici modernista conegut com la Torre del Suro, al dis-
tricte d’Horta-Guinardó, així com al bosc que la Casa de
Repòs té a la seva part posterior. Precisament per la seva
trajectòria és una de les activitats del programa BCNx10,
impulsat per l’Ajuntament amb fons de l’impost turístic
i gestionat per Turisme de Barcelona. Enguany la cita serà
el 20 de desembre a partir de les sis de la tarda. 

UN PESSEBRE VIVENT DE QUALITAT 
En aquesta representació es mostren quatre quadres es-
tàtics de temàtica diversa que el visitant va descobrint
en realitzar un itinerari de vint minuts. Representen di-
verses temàtiques, com ara oficis de l'època del naixe-

ment de Jesús, escenes costumistes o passatges bíblics.
Tots els detalls, la il·luminació, l’ambientació i, per des-
comptat, les actuacions són molt acurades. “En realitat,
és com si et fiquessis dins del pessebre i poguessis pas-
sejar-hi”, explica Sergi Gil, el director del centre. I conti-
nua: “És un pessebre vivent de molta qualitat perquè hi
ha una implicació molt gran. Unes 100 persones entre
voluntaris, tècnics, gent que hi participa, treballant, més
els cinquanta o seixanta actors”. De fet, l’any 2016 el Pes-
sebre Vivent va guanyar el Premi Ciutat de Barcelona de
Cultura Popular, un guardó que no s’entrega per raons
socials sinó a entitats relacionades amb la cultura. 

Això sí, més enllà del valor artístic, és evident que l’ac-
tivitat té alhora un valor afegit. “És el regal de Nadal que
fan els nostres nois i noies a la ciutat”, resumeix Gil, “i és
una passada veure com els puja l’autoestima quan
veuen en una tarda 1.500 persones que venen a veure
com ho fan de bé”.  En trobareu més informació a la pà-
gina web visitbarcelona.com/BCNX10.<

Nou Barris acollirà de nou
el seguici dels Reis d’Orient
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BARCELONA
districte a districte

Un gran viatge al pessebre històric 
de Betlem sense sortir de la Torre del Suro  

La cavalcada de Reis
de Nou Barris congrega

cada any al voltant de
40.000 persones  
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Escaneja aquest
codi QR i no et
perdis res!

El pessebrisme
compleix 800 anys 

CIUTAT VELLA | El pessebrisme, la repre-
sentació del naixement de Jesús de Natza-
ret, és una antiga tradició a Catalunya que
es remunta al segle XIV. Amb el temps ha
anat evolucionant, amb nous materials i
també noves maneres de relatar la història
de Jesús, però l’essència continua vigent,
en bona part gràcies a la feina dels pesse-
bristes. I el millor moment per admirar
aquesta tasca és la Biennal del Pessebre
Català, que enguany celebra la seva XIX
edició, del 25 de novembre al 14 de gener,
a la Capella Reial de Santa Àgata.    

Organitzat per la Federació Catalana de
Pessebristes, l’Associació de Pessebristes
de Barcelona i els Pessebristes de Ciutat
Vella, aquest esdeveniment reuneix una
extensa exposició de diorames de diverses
entitats de tota Catalunya i també d'asso-
ciacions internacionals. És una autèntica
immersió en una activitat artesana de gran
valor i molt estimada a Catalunya, i una
oportunitat única per gaudir de les pro-
postes artístiques del pessebrisme català
actual. Per aquesta raó forma part del pro-
grama BCNx10, impulsat per l’Ajuntament

amb fons de l’impost turístic i gestionat
per Turisme de Barcelona.

EL PESSEBRE DE SANT FRANCESC
Enguany, a més, se celebra un aniversari
molt especial per al sector: es compleixen
800 anys des del primer pessebre docu-
mentat històricament. Aquell any, el 1223,

Sant Francesc d’Assís va triar una cova ubi-
cada a Greccio, a Itàlia, per fer una repre-
sentació del naixement. Es considera,
doncs, que és la data fundacional de la tra-
dició. Amb motiu de la celebració, hi haurà
nombrosos actes al llarg de l’any i aquest
serà el tema central d’aquesta edició de la
Biennal. Trobareu més informació al res-
pecte a visitbarcelona.com/BCNX10.< Foto: A. Bofill

La Biennal del
Pessebre Català acull

una gran exposició 
de diorames
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És del dia 19 d’abril de l’a-
ny 1978. A la foto, en
blanc i negre, s’hi veu un
grup d’homes en una

escalinata. Bé, també hi ha tres
dones. Gairebé tots porten ame-
ricana i corbata, i van ben afaitats.
Els retratats pel fotògraf i perio-
dista Emilio Pérez de Rozas són
els regidors de Barcelona en el pri-
mer ple d’investidura després de
la dictadura. Narcís Serra, el nou
alcalde, surt a la primera fila, i en-
cara que amb barba, vesteix ex-
actament com la resta. 
L’estètica dels polítics que

apareixen a la fotografia és la
norma a tots els consistoris de-
mocràtics de l’època: homes afai-
tats, amb trajo, camisa... No
obstant això, a les instantànies
que es fan als municipis de la me-
tròpoli d’aleshores es veuen al-
guns regidors sense corbata i
amb la camisa arremangada.
Són polítics obrers que, per fi, po-
den participar en la vida públi-
ca lluny de la clandestinitat.
Amb els anys, però, molts d’ells
acabaran sucumbint als dictats
de l’americana.
Totes aquestes imatges tenen

gairebé mig segle. Avui, a la polí-
tica les modes han canviat. Com
ha evolucionat la manera com
vesteixen els representants sortits
de les urnes? Són més transgres-
sors? Continuen sota la dictadu-
ra del trajo i la corbata?

L’ESTÈTICA DEL PODER
Quan pensem en algú poderós
normalment ens l’imaginem amb
americana i corbata. “Tant en ho-
mes com en dones, és una vesti-
menta  associada al poder, als ho-
mes de negocis o a la banca”, afir-
ma l’experta i assessora d’imatge
en política Marta Portnou. “Men-
talment això es relaciona amb la
dreta, perquè durant molt temps
havia ocupat el poder i els càrrecs
on hi havia un codi formal de
vestimenta”, afegeix. De fet, la
moda de la jaqueta i la corbata tal
com la coneixem es consolida a
casa nostra a finals del segle XIX
i principis del XX, impulsada per
la burgesia. Anteriorment, en altres
indrets com França o la Gran Bre-
tanya aquesta nova classe social
havia apostat per peces de roba
més austeres que es contraposaven
amb l’estil recarregat de les velles
elits aristocràtiques en declivi.
En aquest sentit, quan part de

la població que normalment no ac-
cedia a la política, com les classes
obreres, va anar conquistant es-
pais de representativitat, ho va fer
vestint amb la roba que identifi-
cava amb el poder. “No és que
adoptessin aquesta vestimenta,
sinó que quan van començar a
ocupar càrrecs sabien que havien
de passar per certs convenciona-
lismes”, explica Portnou. 
Amb algunes excepcions du-

rant la segona meitat del segle
XX –com quan els parlamentaris
del Partit Verd alemany van ir-
rompre al Bundestag amb bam-
bes el 1985–, a principis del nou
mil·lenni els canvis que s’havien
produït en la vestimenta dels po-

lítics eren pocs. Només cal recor-
dar que el parlament britànic no
va revocar fins al 2017 la norma de
dur corbata.

I TOT VA CANVIAR
Després de la crisi econòmica del
2008, la confiança de la ciutada-
nia en els polítics a l’estat espanyol
va arribar als seus mínims histò-
rics entre el 2012 i el 2013, segons
el CIS. La població considerava
que els seus dirigents estaven a
una distància sideral. Va ser a par-

tir d’aquell moment que la políti-
ca es va omplir d’una nova forna-
da de dirigents, molts vinguts del
15M, que trencaven amb els mot-
lles establerts fins aleshores. 
En declaracions al Línia, l’ex-

diputat de la CUP David Fernàn-
dez explica que quan la seva for-
mació va arribar al Parlament el
2012 hi havia gent que, en veure
com vestia, li deia que “per fi algú
s’assemblava a ells”. “No va ser una
decisió tàctica. Simplement érem
iguals a dins del Parlament que a

fora”, afirma. Sigui com sigui, la
seva entrada a l’hemicicle no va
deixar indiferent ningú. A més de
la col·lecció de samarretes reivin-
dicatives que el diputat va lluir du-
rant gairebé quatre anys, i que va
ser àmpliament comentada per la
premsa, Fernàndez va rebre atacs
de tota mena per la seva manera
de vestir. La més notòria va ser la
de la presidenta del Parlament Nú-
ria de Gispert, de Convergència i
Unió, que en una entrevista va dir
que “la dignitat de la institució” re-

queria “una formalitat diferent”.
Les seves crítiques van quedar en
res, i fins i tot una experta en
moda com Patrycia Centeno va es-
criure un article ironitzant sobre el
fet que de Gispert hagués aparegut
disfressada de fada en una entre-
vista a El País el 2011 i ara parlés
de decència. 
Encara  van ser més agressius

els atacs d’alguns diaris espanyols.
La Razón, per exemple, publica-
va l’article David Fernández, la es-
tética de lo feo. “Es van dir barra-

L’alcalde del Prat, Lluís Mijoler, explica que porta tants tatuatges que ja no recorda quants en té. Foto: Ajuntament del Prat

Fa mig segle, els plens municipals estaven plens d’homes amb americana i
corbata. Actualment, les coses han canviat, i cada vegada és més freqüent veure
representants públics que no s’adscriuen a aquests cànons estètics. Malgrat tot, 
a la política encara hi ha un cert clima d’encotillament pel que fa a la vestimenta. 

Adeu a la dictadura
del ‘trajo’ i la corbata?

El reportatge del mes
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n Més enllà de comunicar una filia-
ció o una ideologia política, l’estètica
és utilitzada sovint pels rivals com a
arma llancívola. En aquest sentit, són
les dones les que pitjor ho tenen.
“Sempre som jutjades pel nostre as-
pecte físic. És part d’aquest patriarcat
que s’exerceix sobre els cossos”, consi-
dera l’experta en moda Marta Port-
nou. “Una manera d’atacar una dona
és a través del físic, per anul·lar-la i
afeblir-la”, afegeix.

No cal anar gaire lluny en el temps
per trobar exemples del que explica.
El passat mes de setembre, després

que la líder de Sumar Yolanda Díaz
critiqués Felipe González per la seva
postura en contra de l’amnistia, Al-
fonso Guerra, que va ser vicepresi-
dent amb el PSOE, va donar a enten-
dre que les paraules de Díaz no te-
nien valor perquè havien estat dites
en el temps “entre una perruqueria i
una altra”. Portnou es mostra indig-
nada amb aquest comentari masclis-
ta i considera que Guerra “mai s’hau-
ria atrevit a dir el mateix d’un senyor”.
“Ningú riuria si a un home li digues-
sin que passa massa hores al barber”,
lamenta l’experta.

Els atacs contra les dones pel seu
físic transcendeixen els colors polí-
tics. A Catalunya en tenim exemples a

cabassos. Inés Arrimadas va ser vexa-
da per l’expolític del PP Miguel Ángel
Rodríguez quan en un tuit va afirmar
que la de Ciutadans era “físicament
atractiva com a femella jove”. Tant
ella com una altra política catalana,
Anna Gabriel, van ser el blanc d’atacs
masclistes per la seva condició física
durant l’època del procés. De la dipu-
tada de la CUP es parlava del serrell
“tallat a destral” i es qüestionava la
seva higiene. Alhora, quan va canviar
d’estil, va convertir-se en tota una ce-
lebritat. La mateixa Ada Colau també
ha aparegut a la premsa recentment

pel seu canvi de look. És, sens dubte,
una manera d’analitzar les polítiques
segons un prisma molt diferent del
que s’utilitza amb els seus companys
homes. La seva vàlua intel·lectual
passa per darrere de la seva condició
estètica. Només un home ha fet cór-
rer tanta tinta: Pablo Iglesias quan es
va tallar la cua.

En resum, comentar com van o
deixen d’anar les polítiques és ben
freqüent. Aina Vidal explica, en decla-
racions al Línia, que els seus tatuat-
ges sovint generen comentaris.
“M’han arribat a demanar que me’ls
tapi i hi ha qui m’ha dit que són inde-
corosos i de poligonera”, diu la dipu-
tada barcelonina dels comuns.

La moda com a arma

bassades, però no ens van afectar,
perquè ens van ratificar com la veu
de la gent normal”, diu Fernàndez.
Així mateix, els atacs confirmaven
les tesis dels anticapitalistes en un
altre sentit. La seva manera de ves-
tir molestava “uns pocs que ana-
ven amb trajo” i que, a ulls de Fer-
nàndez, eren responsables de “la
corrupció i la riquesa desigual”. 
Fernàndez va ser, probable-

ment, un dels primers a tot l’Es-
tat a trencar amb les estrictes
normes estètiques que havien re-
git la política. Més tard, Pablo Igle-
sias i la seva cua, Alberto Rodrí-
guez i les seves rastes, Carolina
Bescansa alletant el seu fill al
Congrés dels Diputats, dandis
com Antonio Baños o Juli Fer-
nàndez o Anna Gabriel amb el ser-
rell més comentat de la història de
la política van trobar una esclet-
xa a l’estètica grisa de sempre.

LA DARRERA FRONTERA
Pentinats, roba més lluminosa,
camisetes... Sembla que avui els
polítics tenen més llibertat per
anar com volen. Amb tot, hi ha
una barrera que encara no s’aca-
ba de superar: els tatuatges. “Els
polítics que en porten no en fan
ostentació, perquè els tatuatges
sempre han tingut una connota-
ció negativa”, afirma Portnou.

“A la Xina sempre van ser una
manera de marcar les persones
que havien comès crims, i la re-
ligió cristiana els tenia com una
cosa prohibida”, diu per afegir que
també s’han relacionat amb “els
joves, la rebel·lia, les bandes de
carrer i les drogues”. 
Això resulta sorprenent per-

què, segons l’Acadèmia Espa-
nyola de Dermatologia, un de
cada tres ciutadans menors de 40
anys a l’Estat porta tatuatges.
“Com que tot s’ha democratitzat
i qualsevol senyora pija de Pe-
dralbes porta el nom dels seus
fills tatuat, ja no és el que era
abans, però tot i això els polítics
tenen tanta por de ser jutjats
que amaguen els seus tatuat-
ges”, afirma Portnou.
És per tot això que des del Lí-

nia hem preguntat a diferents
polítics que porten tatuatges per
què en duen i si això té algun pes
en la seva feina. L’alcalde del
Prat, Lluís Mijoler, dels comuns,
per exemple, ja no sap ni quants
en porta. “Arriba un moment que
els deixes de comptar”, diu per afe-
gir que “cada un té una història”.
Mijoler està molt orgullós de llu-
ir un cos ple de tinta, però reconeix
que encara es jutja les persones
“més per la seva aparença que per
la feina que fan”. “Estar compro-

“Qualsevol senyora 
‘pija’ de Pedralbes 
porta el nom dels seus
fills tatuat. Tot i això,  
els polítics els
amaguen”, diu l’experta
i assessora d'imatge
Marta Portnou

mesos amb el reconeixement de la
diversitat i la pluralitat de la nos-
tra societat passa per revisar
aquest estereotip”, argumenta. 
La seva companya de partit i

diputada al Congrés Aina Vidal en
té cinc. “El més important me’l
vaig fer fa tres anys, just després
de superar el càncer”, relata. És un
prisma de llum en forma de trian-
gle que uneix dues de les seves
passions: Star Wars i la fotogra-
fia. També porta una nota musi-
cal darrere l’orella, una tortuga
amb una oreneta a la closca en ho-
menatge a un conte de Cortázar,
un tucà dedicat a la seva família i
una rosa dels vents que es va fer
amb la seva millor amiga. Vidal
afirma que els seus tatuatges han
suscitat comentaris no sempre
positius. Així mateix, diu que,
“malgrat que alguns s’esforcen a
tapar-se’ls, hi ha moltíssims di-
putats que en porten”.
Altres polítics com l’exalcalde

de Sabadell i diputat d’ERC Juli
Fernàndez tenen tatuatges més
discrets. Ell en porta cinc que
s’ha fet en moments rellevants,
com quan el van elegir diputat.
“Em vaig tatuar No passaran!”,
recorda. A ell mai li han dit res per
portar tatuatges.   
En la mateixa línia, la regido-

ra d’ERC a Barcelona Elisenda

Alamany porta una papallona al
canell. Segons confessa, mai li ha
generat problemes i se’l va fer el
2013 “després d’un canvi perso-
nal”. En aquest sentit, considera
que si els tatuatges encara tenen
mala fama en política és perquè hi
ha un component generacional.
“Les persones d’entre 50 i 60
anys estan sobrerepresentades al
Parlament respecte a la societat ca-
talana”, afirma. És per això que els
tatuatges en política, segons el seu
parer, no estan normalitzats.
Una altra fotografia molt di-

ferent de la del 1978 ens parla
d’aquesta manca de normalitat.
En aquest cas es va fer el 17 de
juny del 2023, després de la in-
vestidura de Jaume Collboni
com a alcalde de Barcelona. Ara
sí, per fortuna, hi ha més dones
a la imatge. Malgrat tot, com en
aquella foto del 1978, les corba-
tes, les jaquetes i els pentinats
clenxinats hi predominen. Potser
sí que té raó David Fernàndez
quan afirma que a la política
“encara continuem ancorats en
molts formalismes i una cultura
elitista”.

“A la política encara
continuem ancorats 
en molts formalismes 
i una cultura elitista",
afirma l’exdiputat de la
CUP David Fernàndez,
que va ser dels primers
a trencar els cànons

Yolanda Díaz, Inés Arrimadas, Anna Gabriel, 
Ada Colau, Aina Vidal... Els atacs contra les dones
pel seu aspecte físic són comuns a la vida política

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El reportatge del mes
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GRÀCIA/ Tot passejant pel barri de Vallcar-
ca, si arribeu al passeig de la Mare de Déu del
Coll, 41, hi trobareu un edifici singular que no
passa desapercebut. Hi veureu entrar i sor-
tir molt de jovent, perquè és l’alberg que la
Xarxa Nacional d’Albergs de Catalunya té a
Barcelona, però és molt més que un allotja-
ment. La Casa Marsans és una petita joia del
modernisme que ha resistit el pas del temps
tot i haver viscut una història dura i tèrbola.
I ara té una de les funcions més nobles per
a un edifici: la d’acollir joves d’arreu del món
que volen descobrir Barcelona i Catalunya. 

La història de la Casa Marsans es remunta
a principis del segle XX, concretament a l’a-
ny 1907, quan l’arquitecte Juli Marial i Tey va
fer realitat el somni de Josepa Marsans i Peix,
filla de banquers i propietària de la prime-
ra agència de viatges de tota Espanya, Viat-

ges Marsans. La Josepa havia viatjat arreu del
món i va voler construir un palauet que evo-
qués totes aquelles aventures, i Marial va
construir un palau amb sorpresa. Per fora,
una façana classicista, fidel al gust burgès de
principis del segle XX. I per dins, una barre-
ja modernista i neoàrab que és una autèn-

tica fantasia i que avui dia és Patrimoni Cul-
tural Europeu. Aquest habitatge unifamiliar
de planta quadrada s’organitza al voltant
d’un pati centralitzat, com un claustre, ador-
nat  amb arcades de disseny neoàrab.  La de-
coració interior modernista atorga a l’espai
un joc de llum i color espectacular.  Malgrat
la rehabilitació necessària per convertir l’e-
difici en un alberg, el palauet manté l’encant
primigeni que tenia per als Marsans. 

UNA HISTÒRIA AGITADA
L’edifici original ha sobreviscut, però ha
sigut gairebé un miracle. Durant la Guerra
Civil es va reconvertir en un hospital repu-
blicà i, pocs anys després, va ser primer una
caserna de les tropes franquistes provi-
nents del Marroc i, després, un edifici d’au-
xili social de la Falange. En arribar la Segona
Guerra Mundial, es va transformar en in-
ternat per a orfes de la guerra. 

Després de tantes vicissituds, una mica
de pau. L’any 1983 la Casa Marsans va
allotjar el primer Alberg de Joventut de la
Generalitat. Hi va tenir molt a veure l’en-
cant de l’edifici, però també la ubicació, en
una de les zones més tranquil·les de Bar-
celona, entre els barris de Gràcia i Horta,
en un entorn privilegiat per la riquesa de
naturalesa i d’espais verds i molt ben co-
municat amb el centre de la ciutat. 

SANT ANDREU/Els Jardins d’Elisa García evoquen una per-
sona molt especial per a Sant Andreu: una jove cooperati-
vista que va ser la primera andreuenca morta al front du-
rant la Guerra Civil. Aquell fet va impactar tant el barri que
pocs mesos després van posar el seu nom a l’antic carrer de
les Monges. Es va mantenir així fins al final de la guerra, quan
els franquistes van forçar la recuperació del nom històric.
L’any 2018, diverses entitats molt vinculades al barri i al co-
operativisme van proposar que els jardins situats entre els
carrers Pont, Cinca i Segre, al costat de la parròquia de Sant
Andreu de Palomar, portessin el seu nom, i així va ser. 

Elisa García va ser una treballadora de la Fabra i Coats
i membre de la UGT, militant de les Joventuts de la Co-
operativa L’Andreuenca, i després de l’aixecament militar
va treballar activament als hospitals i als menjadors
col·lectius a Sant Andreu. Es va allistar com a voluntària en
una columna de la CNT per anar a lluitar, com a miliciana,
al front d’Aragó i defensar la causa republicana, però va mo-
rir quan tenia amb prou feines dinou anys, a l’Hospital de
Sariñena, ciutat on està enterrada.

SANT MARTÍ/El parc del Poblenou, ubicat al front ma-
rítim de Barcelona, és un dels fruits de la transforma-
ció urbanística que va viure la ciutat durant els Jocs Olím-
pics del 1992 i un bon exemple del canvi que va fer Bar-
celona gràcies a aquell esdeveniment. Allà on hi havia
un antic abocador, fàbriques obsoletes i el parc d’an-
danes de l’antiga estació de mercaderies del Poblenou
ara hi llueix un espai verd amb dunes cobertes de ve-
getació mediterrània, camins pavimentats, pistes es-
portives, àrees infantils i quioscos. 

Casa Marsans, molt més
que un alberg de joventut

Uns jardins recorden la figura de 
la lluitadora andreuenca Elisa García    

Els Jocs Olímpics van 
portar un parc al Poblenou

L’edifici alberga al seu

interior una fantasia

modernista i aràbiga de

l’arquitecte Juli Marial 
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HORTA – GUINARDÓ/ El Museu Palmero, a
Can Figuerola, situat al carrer de Judea, a Sant
Genís dels Agudells, és un petit racó ple d’his-
tòria i de cultura. En un sol espai es pot visitar
un mas tradicional del segle XV, un museu de
pintura de tota una saga familiar, els Palmero,
i fins i tot es pot accedir a la cova on diuen que
s’amagava el bandoler Joan de Serrallonga.

Comencem pel museu, una col·lecció
permanent que consta de 125 obres pictòri-
ques de l’artista Maestro Palmero i que giren
entorn de diverses escenes aparegudes a l’o-
bra mestra de l’escriptor Miguel de Cervan-
tes, El Quixot. La col·lecció es completa amb
l’obra dels seus continuadors, que també for-
men part de la família Palmero i que, a més
de conservar la casa, també han mantingut
la tradició artística de la família.  

El mas que ara ocupa el museu, restaurat per
la família Palmero, és un edifici protegit del se-
gle XV i encara manté la façana de pedra amb
finestres d’inspiració gòtica. A l’interior, desta-
ca un mural pintat al fresc a escala natural i que
representa el naixement de l’escut de Catalunya,
amb Guifré el Pilós pintant les quatre barres amb
la sang de la ferida mortal. A més, la masia con-
serva mobles originals de l’època i també ob-
jectes de ceràmica i algunes peces d’art sacre. 

I, finalment, la cova mil·lenària on explica
la llegenda que s’amagava el bandoler Joan
de Serrallonga i que, segons els rumors, con-
nectava directament amb la Serra de Collse-
rola, per poder fugir ràpidament. La cova for-
ma part de la visita al museu, que està obert
al públic, tot i que cal fer reserva amb ante-
lació al telèfon 609 77 97 01.  

Un mas del segle XV, un museu 
i la cova on s’amagava en Serrallonga

El  record de la vida agrària a la
Marina perviu a Can Mestres

SANTS – MONTJUÏC/ Can Mestres, al Camí
de Can Clos, és una de les cases de pagès an-
tigues que es conserven a la ciutat i un testi-
moni de la gran activitat agrícola i ramadera
que tenia lloc als camps de la Marina. Llavors
encara era nombrosa la població rural que
vivia a la plana del Delta del Llobregat i que
abastia els mercats de la ciutat amb produc-
tes frescos. Can Mestres és un bon exemple
de com vivien i com treballaven aquells pro-
ductors autòctons. 

La casa de pagès era inicialment d’una
planta i es va reformar posteriorment per afe-
gir-hi els pisos superiors, però conserva l’as-
pecte que tenien aquelles construccions. Al
seu voltant es conserven els camps de con-
reu que treballava el seu propietari, Benvin-
gut Mestres. També es conserva el pou d’on

treien l’aigua necessària. En total, la finca té
una superfície de més de 10.000 metres qua-
drats, dels quals 6.200 són cultivables, amb
52 parcel·les. La finca també disposa de zones
de plantes aromàtiques als marges de les
parcel·les, compostadors individuals i diver-
ses estructures per potenciar la fauna.

En el mateix recinte hi ha una granja de
300 metres quadrats amb diferents animals:
ovelles, cabres, ànecs, conills, oques i gallines.
Del manteniment i la cura dels animals se
n’encarrega una entitat especialitzada, amb
l’ajuda voluntària dels jubilats i jubilades. 

XARXA D’HORTS URBANS 
Afortunadament, el projecte agrari i ramader
continua viu a Can Mestres, entre altres raons
perquè aquí va néixer la Xarxa d’Horts Urbans

de Barcelona, l’any 1997. L’Ajuntament va es-
tablir a la finca cinquanta-dues parcel·les de-
dicades al conreu per a jubilats del districte
de Sants-Montjuïc i és així com es va conver-
tir en el primer node d’aquest programa de
participació destinat a les persones més
grans de seixanta-cinc anys veïnes del dis-
tricte i procedents d’entitats de l’Institut Mu-
nicipal de Persones amb Discapacitat i del
tercer sector social. 

L’objectiu dels horts en general, i de Can
Mestres en particular, és fomentar la partici-
pació de persones i l’activitat agrària, sempre
seguint els principis de l’agricultura biològica,
com feia ben segur el primer propietari. A
banda, els horts també acullen activitats d’e-
ducació ambiental i visites guiades, sobretot
de grups escolars. 

La Casa Queraltó i
els esgrafiats roses

Els grans edificis modernistes  de
referència són els que concen-
tren gairebé totes les mirades,
però la petjada d’aquest movi-
ment artístic va ser molt intensa
i va deixar la ciutat plena de pe-
tits tresors no sempre prou valo-
rats. La Casa Queraltó és un d’ells,
un edifici del 1907 dissenyat per
l’arquitecte Josep Plantada i Ar-
tigas que destaca per uns ele-
gants esgrafiats de color rosa i
uns falsos arcs amb columnes i
capitells. Tot i que el pas dels
anys ha alterat l’edifici original,
sobretot el coronament, on han
desaparegut uns pinacles i un
templet, manté el seu caràcter i,
de fet, forma part de la Ruta Mo-
dernista de Barcelona. 

Amb una estructura en xam-
frà i de grans dimensions, la
Casa Queraltó ocupa tota la
confluència de la rambla de Ca-
talunya amb el carrer de Ma-
llorca. Conserva, en un dels
laterals, unes vistoses tribunes
semicirculars de gran ornamen-
tació amb arcs i columnes que
el fan un edifici de gran bellesa
arquitectònica. 

PUERTO RICO
La casa manté un vincle curiós
amb Puerto Rico, i és que el
1910 hi va néixer algú molt im-
portant per a aquest país: Teo-
doro Moscoso, ambaixador dels
Estats Units i polític que entre el
1950 i el 1970 va ser el gran im-
pulsor del desenvolupament
econòmic de Puerto Rico.

L’Eixample

Fo
to
: A
ju
nt
am
en
t

Fo
to
: A
ju
nt
am
en
t

Fo
to
: A
j.



| 28

ART URBÀ4El retrat d’uns alumnes
de l’Escola Concepción Arenal decora
des de fa uns mesos l’edifici de davant
d’aquest centre, al número 11 del carrer
Messina. El mural, de grans dimensions
i obra de l’artista Slim Safont, és la pri-
mera materialització del projecte NOS
Besòs, que pretén portar l’art urbà al Be-
sòs i el Maresme per reivindicar tant la
seva història com el seu present, i així
lluitar contra “l’estigmatització del bar-
ri”, en paraules de la portaveu de la pla-
taforma SOS Besòs, Teresa Pardo. Pre-
cisament, aquesta i altres entitats veïnals
de la zona han tingut un paper clau a
l’hora de dissenyar el projecte, impul-
sat per l’Ajuntament.
“Volíem crear un pol d’atracció basat

en l’art i vinculat a la memòria col·lecti-
va”, resumeix Pardo. Aquesta veïna i
activista admet que, entre altres coses, al
barri li falten atractius i comerços –“molts
baixos són habitatges”, recorda– i que
això empitjora la ja complicada realitat
social de la zona. NOS Besòs vol posar-
hi remei aprofitant els trets positius que
també existeixen al barri. 
“Tenim una història molt interessant

que malauradament forma part de la

memòria esborrada de la ciutat”, desta-
ca Pardo. En aquest sentit, fa referència
a la rapidesa amb què es va construir el
barri per donar una alternativa a la gent
que vivia en barraques i a la importància
de recordar aquell episodi del passat
barceloní. Un episodi que ben segur apa-
reixerà en futurs murals del projecte. 
Un altre fet destacable de la zona, i que

l’ha caracteritzat des dels seus orígens, és
la multiculturalitat. “La diversitat cultu-
ral que teníem al principi s’ha mantingut,
només ha canviat el lloc de procedència
dels veïns. Abans venien d’altres territo-
ris de l’Estat i ara de fora, però sempre
hem estat un barri d’acollida i això forma
part de la nostra identitat”, subratlla
Pardo, amb orgull. 
Aquesta barreja de cultures es pot

apreciar en el primer mural. La fotografia
en què s’inspira aquesta obra mostra in-
fants de cultures diverses i es va fer durant
un iftar (l’àpat amb què els musulmans
trenquen el dejuni durant el Ramadà) que
es va celebrar al barri. Per a Pardo, aquest
gest és una mena de “reivindicació del dret
a l’espai” que deixa clar que els veïns mi-
grants o fills de la immigració són, evi-
dentment, “veïns de ple dret”.

Murals contra
l'estigmaal Besòs
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CIRC4La lluita veïnal sempre ha es-
tat –i és–una eina clau per a la millora
de les condicions de la classe treba-
lladora. Quan pensem en victòries
nascudes de l’organització comunità-
ria és probable que ens vinguin al cap
la lluita contra els desnonaments,
l’arribada de nous equipaments als
barris o l’oposició a projectes que els
veïns i veïnes consideren perjudicials
per intentar que no s’arribin a fer
mai. Però en el que potser no pensem
és que, arran d’una ocupació d’una fà-
brica, gairebé 30 anys després s’ha
consolidat un espectacle de circ com un
dels més reconeguts de Barcelona.

Parlem del Circ d’Hivern de l’Ate-
neu Popular 9 Barris, que ja escalfa
motors per a la seva 28a edició i que
va sorgir amb la intenció de fomentar
la creació de companyies estables pro-
fessionals relacionades amb el circ i
d’oferir propostes inèdites, de qualitat,
de mitjà format i per a teatre des de l’A-
teneu. Un equipament que va néixer
a partir de l’ocupació per part dels ve-
ïns, l’any 1977, d’una fàbrica d’asfalt
que es va construir entre els barris de
les Roquetes i la Trinitat Nova, on van
decidir començar a fer cultura. De se-
guida connectarien amb artistes del
món del circ gràcies a l’amplitud de
l’espai i el vincle circ-Ateneu s’acaba-
ria convertint, així, en l’eix vertebra-
dor d’un projecte d’èxit.

Nou Barris
i el món del circ:
un vincle històric

L’ArgumentaBCN
se centra en 

la salut mental

CONVERSES4La Xarxa de Centres Cí-
vics de Barcelona torna a organitzar el
cicle de conferències ArgumentaBCN,
que aquesta tardor arriba a la cinque-
na edició i se centra en la salut mental,
amb el lema No puc més!. La Casa Gol-
ferichs va ser l’escenari de la inauguració
d’aquesta edició, amb una xerrada a càr-
rec del periodista i activista David Fer-
nández i de la historiadora de l’art, crí-
tica i comissària independent Rita Ra-
kosnik. Tots dos van protagonitzar la
conferència Els rics també ploren?
Malestars i classe, moderada per la pe-
riodista Sandra Vicente.
Quatre centres cívics (El Sortidor,

Navas i Torre Llobeta, a més de la ja ci-
tada Casa Golferichs) són l’escenari d’a-
questa cinquena edició, en la qual tin-
dran lloc un total de 16 sessions, plan-
tejades com un diàleg entre veus acre-
ditades en la matèria i una figura que
modera i dinamitza la participació del
públic per crear i compartir un espai de
conversa i de reflexió col·lectiva.
L’objectiu és bastir una mirada

àmplia que ajudi a reflexionar sobre les
causes socials dels malestars i del pa-
timent mental i emocional, així com a
trobar eines per donar-hi resposta.

Foto: Ajuntament

Culturade Barri Espai Línia | Cicle ‘Cultura de barri’
L’Espai Línia acollirà el cicle Cultura de barri, que constarà de
tres conferències que se celebraran el mes de desembre, després
d’una prèvia en forma de conversa amb el regidor Xavier Marcé.

A Nou Barris s'ha consolidat
un espectacle de circ 
com un dels més
reconeguts de Barcelona

El BarcelonaDistricte Cultural porta 
un anymés una gran oferta als barris

Foto: Barcelona Districte Cultural

FESTIVAL4El Barcelona Districte Cul-
tural, el festival en format de circuit cul-
tural als barris, viu entre l’octubre i el de-
sembre una nova edició. Un any més, l’a-
posta recau en espectacles consagrats i
emergents de teatre, circ, dansa, música
i cinema familiar, seleccionats per una co-
missió formada per responsables dels
centres cívics i per especialistes en les di-
verses arts presents al circuit.
El cicle, nascut l’any 2017, és una ini-

ciativa de la Xarxa de Centres Cívics de
Barcelona que té com a principal objec-
tiu enfortir la cultura de proximitat i que
la ciutadania pugui gaudir de forma
gratuïta d’espectacles de qualitat molt a
prop de casa. Al seu barri.

A l’edició d’enguany, que va arrencar
el 6 d’octubre i s’acabarà el pròxim 28 de
desembre, s’inclouen 36 propostes cul-
turals diferents i un total de 228 funcions,
amb projeccions especials per a les escoles
i els instituts dels barris. En algunes
ocasions, les funcions van acompanyades
de col·loquis, xerrades, presentacions o
activitats complementàries organitza-
des en paral·lel. 
D’altra banda, també cal destacar

que aquesta edició incorpora dues sales
noves: la Milaway, de l’Institut Milà i Fon-
tanals, al districte de Ciutat Vella, i el Cen-
tre Cívic Bon Pastor, al districte de Sant
Andreu. En total, el Barcelona Districte
Cultural té 33 escenaris a tota la ciutat.
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Esports Bàsquet | El SESE rep el CEJ l’Hospitalet 
El conjunt d’Enric González rebrà el pròxim dissabte 18 de novembre a les 17:45
hores el CEJ l’Hospitalet, en partit corresponent a la novena jornada de la Super

Copa femenina. El SESE hi arribarà després d’un inici de temporada molt exigent. 

És hora de dinar i un turista italià
amb cara de velocitat i sabatilles
no gaire apropiades desafia en el
simulador Usain Bolt, l’atleta més
ràpid de la història (100 metres en
9,58 segons). L’aspirant està en
forma i es deixa l’ànima a la zona
de jocs del Museu Olímpic i de
l’Esport Joan Antoni Samaranch.
Em pregunto com haurien

retratat el repte els fotògrafs i fo-
tògrafes de l’exposició del concurs
Fotosport 2022. 27a Biennal In-
ternacional de Fotografia de l’Es-
port, ubicada a pocs metres. Les
composicions serien molt dife-
rents i totes ens donarien moltes
pistes sobre el turista italià i tam-
bé sobre la mirada genuïna de qui
està darrere de l’objectiu.
De caràcter bianual, és un

certamen de fotografia esporti-
va de referència al món i a l’úl-
tima edició hi han participat
101 artistes [de 29 estats] amb
1.285 obres. El jurat ha pre-
miat 100 fotografies i al Museu
Olímpic i de l’Esport hi podem
veure un bon tast de les millors.
Hi apareix l’atleta Andre De
Grasse, vell conegut d’Usain
Bolt. De Grasse crida perquè se-
gurament el crit és el missatge
més precís del que sent després
de guanyar un or.
Tampoc troba les paraules

una gimnasta rítmica quan sap
la nota de l’equip i/o la classifi-
cació final al campionat. Del
seu ull dret brota una llàgrima
banyada en rímel, i de l’esquer-
re se n’encarrega una de les se-

ves companyes, que vol conso-
lar-la quan no hi ha consol.
La llum és la gran aliada i, al-

hora, la gran dificultat de la foto-
grafia, que significa “escriure amb
la llum”. Podríem dir que l’ale-
many Helmut Ploberger és un
poeta de la llum. Hi juga a la per-
fecció en monocrom, en blanc i ne-
gre: la pilota es veu totalment
blanca, la pala de tennis taula
està subtilment dibuixada i pro-
voca una ombra en l’ull esquerre
de la palista, que brilla en la fos-
cor. L’esportista té la mà dreta pre-
parada per colpejar la pilota. Amb
la seva concentració atura el món.
Fabio Becorpi, en canvi, ens

regala el vol màgic d’una gim-
nasta rítmica acompanyada, a la
seva alçada, per la seva ombra,

que sembla una companya que
sincronitza els seus moviments.
Sincronització que també veiem
en dos ciclistes del Lotto encarant
una corba i en un gimnasta que
obre la boca amb la mateixa for-
ma de les anelles que acaba de
deixar anar. Eric t’Kindt ha cap-
turat com un tenista, amputat de
cama esquerra, manté l’equilibri
amb les rodes gran i petita de l’es-
querra de la seva cadira de rodes,
després de colpejar la pilota.
El fotògraf espanyol Jorge

Martín Bermúdez també ha fet
eterna una altra escena impactant.
Hi reconec Evita Díez, davantera
de l’EE Guineueta i nova jugado-
ra de l’xBuyer Team, i que també
és boxejadora. La barcelonina rep
un cop al nas i a la protecció de la

boca en un combat contra Con-
suelo Portolan. Té els ulls mig
oberts i els músculs tensos.

“ADRENALINA INFINITA” 
“En aquells moments tens una
adrenalina infinita!”, m’explica
l’endemà Díez, orgullosa de sor-
tir en una imatge premiada al
Fotosport 2022 i que està ex-
posada en un museu amb tan-
tes visites. El que no s’aprecia a
la imatge és la frase completa
d’un dels seus tatuatges: “Hi
posa ‘Que la nostra amistat si-
gui eterna’ i la meva amiga Eve
Moreno també el porta”.
En una altra escena, en

aquest cas de Luigi De Rosa, un
surfista crea una criatura amb
vida pròpia: són els seus traços

amb les onades, que semblen
una papallona. Lliure com una
papallona se sent un pilot de
motocross freestyle, que amb
una mà agafa el manillar i amb
l’altra fa com si volgués separar-
se definitivament de la moto.
L’autor amb més fotos a l’ex-

posició és Roberto Cerrai, amb
quatre, i a les quatre demostra la
seva varietat de recursos. Potser la
més completa ens contagia la ve-
locitat d’un eslàlom a través de la
mirada de l’esquiadora, a qui se li
veuen els ulls perfectament mal-
grat portar ulleres. Poc marge de
visió té una llançadora de pes, amb
la cara envoltada de les seves ras-
tes i només l’ull esquerre lliure,
com retrata Anne Given. Una
punteria que comparteix amb
Oriol Cosme Riera, que captura
dues atletes del Club Atlètic Cas-
tellar just després de travessar la
línia de meta. La segona estira el
braç esquerre i la cama dreta: li en-
cantaria que se li allarguessin…
La fotografia ens apropa a

l’empatia, ens convida a sentir-
nos part de la persona i de la imat-
ge, a patir o gaudir, a esbufegar o
riure, a imaginar-nos en aquell
paisatge o recordar imatges que
hem passat o que tants cops hem
somiat viure. La fotografia es-
portiva reivindica la mirada i el
treball únic i silenciós que hi ha
darrere de la càmera i que no va-
lora qui s’apropia de fotos alienes
o no en cita l’autoria. I reivindica
el camí, molts cops en solitari, dels
i de les esportistes, que es guanyen
cada alegria que reben amb re-
núncies i dedicació. Per això, en
general, valoren tant que algú
faci eterns alguns dels seus mo-
ments de competició i superació.

Toni Delgado
LA GUINEUETA

Lamàgia de fer l’esport etern
» L’exposició del concurs Fotosport reivindica la mirada darrere de la càmera i l’esforç de l’esportista
» Evita Díez, jugadora de l’EE Guineueta i boxejadora, és protagonista d’una de les imatges guanyadores

Evita Díez, jugadora de l’EE Guineueta i l’xBuyer Team (a la dreta), boxeja amb Portolan. Foto: Toni Delgado
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On comença i on acaba el cos? Què pot
fer un cos i quant pot suportar? Ferida o
miracle, de vegades el cos dibuixa amb
la seva pell els límits d’una zona de joc, de
vegades els d’un camp de batalla. Mira-
cle és una obra polifònica, una xarxa
d’intenses relacions i rituals corporals.
Com pot un cos convertir-se en molts?

A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Miracle
Enis Maci

Sidonie ja té deu àlbums publicats. El grup
barceloní va estrenar a finals d’octubre el
desè disc de la seva carrera, Marc, Axel y
Jes (Sony Music). Segons els integrants de
la banda, es tracta del “disc més Sidonie
de Sidonie”, és a dir, probablement és l’àl-
bum que més els representa. També as-
seguren que el seu nou treball discogràfic,
format per deu cançons, és “molt pop”.

Música

La Nora i en Hae Sung, dos amics de la in-
fància amb una forta connexió, es van se-
parar quan la família de la Nora va mar-
xar de Corea del Sud per anar a viure al Ca-
nadà. Molts anys després, quan la Nora es-
tudia teatre a Nova York, es retroben on-
line. Després, passaran una setmana que
els enfrontarà a l’amor, al destí i a les elec-
cions que conformen una vida.

Pelis i sèries

Vides passades
Celine Song

Marc, Axel y Jes
Sidonie

Les dones en el disseny
El Disseny Hub de Barcelona acull, des del passat mes

d’octubre i fins al mes de gener, l’exposició Som aquí! Les
dones en el disseny. Es tracta d’un repàs de la situació de
les dones en el món del disseny des de l’any 1900 fins als
nostres dies. La mostra recull creacions femenines en di-
ferents àmbits del disseny: interiorisme, ceràmica,  joieria,
disseny gràfic, il·luminació o tèxtil, per exemple. L’objectiu

d’aquesta exposició és, segons l’organització, oferir “un
estudi crític dels èxits i les condicions de treball de les do-

nes dissenyadores durant el segle passat” i l’actual.

I S A K  A N D I CQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Recordes la darrera promesa que has fet
o que t’han fet? Així s’obre aquest assaig
que explora el concepte de promesa. Vi-
vim en una societat aterrida pel futur, ob-
sessionada per predir i projectar, contro-
lar i planificar. Però qui gosa, avui, prometre
res? Aquest llibre mostra les claus histò-
riques, filosòfiques i literàries del poder de
la promesa i de la seva fragilitat actual.

Llibres

El temps de la promesa
Marina Garcés

|RoboCop: Rogue City
Un shooter, és a dir, un videojoc de trets en primera persona, basat en les

exitoses pel·lícules de RoboCop.Disponible per a PC, PS5 i Xbox Series X/S.
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Isak Andic (Istanbul, 1955) es va traslla-
dar juntament amb la seva família a Bar-
celona a finals dels anys seixanta. Als se-
tanta, va fer els seus primers passos en
la indústria de la moda i l’any 1984 va
fundar l’empresa Mango, que obria les
portes de la seva primera botiga al pas-

seig de Gràcia. La resta és història. La
marca no ha deixat de créixer durant

aquests prop de quaranta anys de fun-
cionament i, per tant, la fortuna d’Andic
s’ha anat eixamplant. Fa anys que se si-
tua entre els catalans més rics, però des

de l’any passat ocupa el lloc
número 1 del rànquing de fortunes ca-
talanes, segons la revista Forbes. Aquest
any, a més, s’ha convertit en la desena
persona més rica de l’estat espanyol.

Famosos

Ser el fundador de Mango
Aquesta famosa empresa de moda va néixer l’any 1984

Consolidar-se com el català més ric
I convertir-se en el desè espanyol més ric, segons la revista Forbes

Força indiferència
Potser per la seva discreció, ha generat pocs comentaris
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Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

No hauríem d’acostumar els infants als fregits, sinó promoure
altres preparacions com el vapor, la planxa, el forn o els guisats 

E S T I L S  D E  V I D A

i PEDIATRIA 
L’estiu és ric en verdures i fruites i, a més, proporciona les cir-
cumstàncies més adequades per a la pràctica de l’esport. A la
tardor, en canvi, la dieta s’omple d’aliments calòrics i es buida de
fruites, i el sedentarisme es multiplica, per culpa del temps o de
la mandra. El resultat de tot plegat és l’augment de pes i de mal
humor en general, sobretot després de Nadal. L’alternativa és
una dieta rica en cereals, verdures, fruites de temporada, lle-
gums, peix i oli d’oliva, una fórmula que té uns efectes benefi-
ciosos per a la salut, especialment en els infants. 

Les dietes dels nens i nenes, per la raó que sigui, abusen de
tots els elements que s’haurien de restringir o fins i tot eliminar:
els greixos saturats, els sucres refinats, les begudes ensucrades i
els snacks. Cal substituir-los pels aliments recomanats i alhora
establir pautes i horaris clars. Menys racions i més àpats és un
bon lema. Concretament, cinc àpats al dia seria una bona mitja-
na. El més important d’ells és l’esmorzar, que s’hauria de fer a
casa i incloure lactis, cereals i fruita o sucs de fruita fresca. En ge-
neral, cal incrementar el consum de fruita i de verdura, menjar
més peix i consumir molta més farina integral.       

Errors en l’alimentació dels infants

Cal limitar el consum d’aliments rics en calories i menjar
menys carn amb greixos visibles o pell i embotits   

Les claus

Els àpats han de ser una experiència grata per als infants, 
per això cal oferir-los menús saludables, però atractius

De poc serveix seguir una dieta saludable si no
practiquem esport o fem una mica d’exercici físic 
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CALORIES

MENÚS

CUINA

SEDENTARISME
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